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سرمقاله

توانایی دانش بنیان ها در 
جبران عقب ماندگی تولید

اهــداف  از آنجــا کــه 
کســب وکارهای نوپــا در 
راســتای فرمایشات رهبر 
انقــاب و اقتصاد مقاومتی 
است بنابراین فرصتی برای جامعه ما فراهم شده 
که چنانچه استفاده درستی از آن شود به توسعه 
اقتصادی کشور کمک شایانی خواهد  کرد. باید یک 
تعریف درستی از کسب و کارهای جدید ایجاد شود 
و همچنین از تفکری که ما را به سمت استیو جابز 
شدن سوق می دهد امتناع کرده و از این رویکرد که 
تمام کسب کارهای نوپا به حوزه آی تی رهنمون 
می شود جدا پرهیز کنیم. با ایجاد تعریف درست 

از کسب و کارهای...

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری

متن کامل  د ر صفحه ۴

۴

سود ۴۰۰ درصدی 
برخی از شرکت های 

دانش بنیان

شاخص دانش بنیان در بازار سرمایه ارزش گذاری می شود

راه اندازی بازار ویژه  دانش بنیان ها در بورس
صفحه۴

صفحه۴

۸ ماهواره  ایرانی  
در انتظار ساخت  و  پرتاب

سازمان   فضایی   اعلام   کرد:

وزیر اقتصاد گفت: در هفته جاری اتفاق افتاده است 
که جذب ۲ هزار میلیارد تومان از بازار سرمایه توسط 
یک شرکت دانش بنیان در بازار سرمایه کشور بود. 
بعد از ظهر مراســم تبیین روش و افزایش سرمایه 
صندوق های پژوهش و نــوآوری در وزارت اقتصاد 
برگزار شد. قاضی زاده هاشمی معاون رئیس جمهور 
و رئیس بنیاد شــهید در این مراســم گفت: منابع 
صندوق اشــتغال کارآفرینی ایثارگــران در قانون 
پیش، بینی شــده اســت. وی ادامه داد: این منابع 
سهمی از منابع ریالی صندوق توسعه ملی بوده که 
در اختیار ایثارگران قرار می گیرد. برآورد ما این است 
که برای جذب منابع از صندوق توسعه ملی نیاز به 
ضمانت نامه داریم که اصلی ترین دغدغه ضمانت 
نامه است. در ادامه دهقانی معاون علمی و فناوری 
رئیس جمهور نیز در این مراسم گفت: وزارت اقتصاد 
پیشگام حمایت از شرکت های دانش بنیان است، 
جریان ایجاد شرکت های دانش بنیان طی ۲۰ سال 
آغاز شده است، این جریان با صندوق های پژوهش 
و فناوری آغاز شده اســت، زیست بوم شرکت ها به 
شدت بزرگ شده است و عموماً سه شرکت در این 
زیست بوم می بینیم، اول استارت آپ های کوچک، 
استارت آپ های میانی و شرکت هایی با قدمت ۱۰ 
ســال که امروز تبدیل به صنعت شده اند. دهقانی 
افزود: برخی از این شــرکت ها ۳۰۰ تا ۴۰۰ درصد 
سوددهی دارند اما شرکت های استارت آپی کوچک 
به کمک های باعوض در حد ۲ میلیارد تومان نیاز 
دارند. وی تصریح کرد: شرکت های میانی به تأمین 
مالی در حد ۲۰ میلیارد تومان نیاز دارند که ماهانه 
۴ تا ۵ درصد سود دهی دارند. شرکت های بزرگ هم 
به تأمین مالی بزرگ در حــد ۲۰۰ میلیارد تومانی 
 نیاز داشته و می توانند به اندازه سود بازار، تسهیات 

را بازگردانند و به کمک های...

اجتماعی

به گفته معــاون تربیت بدنی و ســامت وزیر 
آموزش و پرورش گرچه در حــال حاضر حدود 
۳۷ هزار مربی تربیت بدنی در کشــور داریم اما 
با کمبود ۵۰ هزار معلم ورزش در مدارس مواجه 
هستیم. مدت هاست که وزارت آموزش و پررش 
با کمبود مربی تربیت بدنــی در مدارس مواجه 
است و از این رو برای جبران این خاء دوره های 
آموزشی ورزشی برای آموزگاران ابتدایی برگزار 
می کند تا این معلمان وظیفه زنگ ورزش دانش 
آموزان را نیز بر عهده بگیرند و اینگونه بخشی از 

خاء موجود رفع شود.
پیش از این وزارت آموزش و پرورش اعام کرده 
بود حدود ۷ میلیون دانش آموز بدون معلم ورزش 
هســتند که عمده این هفت میلیون دانش آموز 
در دوره ابتدایی قرار دارنــد و می توان گفت در 
متوسطه اول و دوم چالش کمبود مربی ورزش 
جدی نیست. علیرغم اینکه فعالیت تربیت بدنی 
به طور حتم به دلیل حساسیت بالا نیاز به مربی 
متخصص و فارغ التحصیل این رشته دارد، بعضا 
مدارس مجبورند درس تربیت بدنی و زنگ ورزش 
بچه ها را به معلمی که تخصص و مدرکی در رشته 
تربیت بدنی ندارد، بسپارند و همچنان خبری از 
جذب و یا تخصیص سهمیه هایی برای استخدام 

معلم ورزش از طریق ماده ۲۸ در مدارس نیست.
صادق ستاری فرد، معاون تربیت بدنی و سامت وزیر 
آموزش و پرورش با بیان اینکه با مدریت منابع انسانی 
می توان بخشی از کمبود مربی ورزش در مدارس را 
جبران کرد، اظهار کرد: در حال حاضر حدود ۳۶ تا 
۳۷ هزار معلم متخصص ورزش در مدارس داریم اما 
با این وجود باید گفت با کمبود حدودا ۵۰ هزار معلم 
ورزش در مدارس مواجه ایم. وی توضیح داد: درواقع 
برای جبران این کمبود، آموزگاران تربیت بدنی را در 
پایه هایی که قادر نیستیم معلم ورزش آنها را تامین 
کنیم، آموزش می دهیم تا اینگونه بخشــی از خاء 

کمبود معلم را جبران کنیم.
معاون تربیت بدنی و ســامت وزیــر آموزش و 
پرورش افزود: با این حال اگر بخواهیم فقط معلم 
متخصص تربیت بدنی را در نظر بگیریم، با فرض 
اینکه ۳۰ نفر دانش آموز در یک کاس باشند و 
هر معلم ۱۲ کاس را پوشش دهد، باید گفت نیاز 
ما به مربی تربیت بدنی بالغ بر ۵۰ هزار نفر در تمام 
مقاطع تحصیلی است. با این حال بخشی از این 
کمبود را با آموزش آموزگاران ابتدایی پوشــش 
می دهیم و باید این امــر را نیز در نظر گرفت که 
در خصوص کمبود مربی تربیت بدنی در مناطق 

مختلف، پراکندگی متفاوت داریم.

یک پزشک و متخصص طب ایرانی با هشدار نسبت به 
آنچه که ارایه داروهای ترکیبی بی نام و نشان در برخی 
عطاری ها خواند، تاکید کرد: متاسفانه اکنون بسیاری 
از عطاری ها از اساس حتی زیر نظر صنف مربوط یعنی 
عطار و سقط فروش نیستند؛ در واقع یا بدون پروانه 
کسب فعالیت می کنند یا پس از دریافت پروانه کسب 

از صنفی دیگر به فعالیت عطاری می پردازند.
علیرضا عباسیان با بیان اینکه عطاری های با تجربه، 
سهم بزرگی در برافراشــته نگاه داشتن پرچم طب 
سنتی در کشور دارند، گفت: متأسفانه در سال های 
اخیر بسیاری از عطاری ها که ســابقه کار در چنین 
مکان هایی را نداشته و شاید خیلی از مفردات و گیاهان 
دارویی را نمی شناسند اقدام به تجویز گیاهان دارویی 
برای بیماران کرده و یا حتی داروهای ترکیبی بی نام 
و نشان تحت عنوان داروهای ضد چاقی، ضد لاغری، 
ضد ســرطان، ضد دیابت و موارد دیگر را به فروش 

می رسانند.
وی افزود: با وجود اینکــه فعالیت عطاران به صورت 
مستقیم با سامت شهروندان سر و کار دارد، این صنف 
به شکل رسمی رابطه خاصی با سازمان های مسئول 
سامت کشور ندارد و در حال حاضر برای اشتغال به 
عطاری، داشتن شرایط خاصی به جز آنچه در تأسیس 
هر مغازه یا واحد تجاری دیگر مورد نیاز است، ضروری 
نیست که این باعث پیچیدگی بیشتر اوضاع می شود.

این پزشک و متخصص طب ایرانی، توضیح داد: باید 

توجه داشت آنچه رسیدگی به وضعیت عطاری ها را 
دشوارتر هم می کند، آن است که بسیاری از عطاری ها 
از اساس حتی زیر نظر صنف مربوط یعنی عطار و سقط 
فروش نیستند؛ درواقع یا بدون پروانه کسب فعالیت 
می کنند یا پس از دریافت پروانه کسب از صنفی دیگر 

به فعالیت عطاری می پردازند.
او به برخی از پژوهش های پراکنده ارزشمندی که به 
وجوه مختلف فعالیت عطاران پرداخته اند اشاره کرد و 
گفت: یک پژوهش نشان داده است که برخی عطاران 
در شهر تهران آگاهی کافی در زمینه گیاهان دارویی 
ندارند و پژوهش دیگری نشان می دهد که کمترین 
امتیاز را عطاران در حیطه ریخت شناســی گیاهان 
دارویی آورده اند و البته امتیاز کلی در افرادی که دارای 
پایه تحصیات بالاتری بودند و همچنین افرادی که 
شیوه یادگیری خود را شرکت در دوره های آموزشی 
ذکر کرده بودند در مقایســه با دیگران به نحو معنی 

داری بالاتر بوده است.
عباسیان تصریح کرد: هرگاه ضوابط فعالیت عطاری ها 
مدون شــوند و افــرادی که به کســوت این صنف 
می پیوندند با آگاهی به مســئولیت سنگین شــان، 
داوطلبانه ضوابط را رعایت کنند می توان  امید داشت 
که نه تنها از مداخات درمانی و عوارض جانبی موجود 
جلوگیری شود، بلکه کاربردهای مثبت فعالیت عطاران 
به صورت نظام مند در دسترس تمام شهروندان قرار 

داده شود.

هنر نمایش قبل از دروان ســخت شیوع ویروس 
کرونا دورانی طایی را تجربه کرده بود، شرایطی که 
امروز در حال بازگشت به سمت آن هستیم و تئاتر 
در این مسیر شرایط قابل قبولی را تجربه می کند. 
فرهنگ و هنر همواره هدفی مناسب برای افرادی 
است که قصد ایجاد حاشیه را دارند، مخاطب بالا و 
همگام بودن با اوقات فراغت مردم دو عنصر مهمی 
اســت که هنر و فرهنگ را به عنصری مهم برای 

ایجاد آرامش و یا برهم زدن آن تبدیل کرده است.
در میان هنرهای مختلف هم شــاید تئاتر و هنر 
نمایش یکی از مهم ترین ها باشد،  برای همین هم 
مدیران هنری تاش بر رونق تئاتر دارند و برخی هم 
آرامش آن را هدف گرفته اند تا شاید شرایط جامعه 
را نا آرام نشان دهند. با دیدن شرایط تماشاخانه های 
کشور و حتی سر زدن به درگاه های خرید و فروش 
بلیت تئاتر می تواند دورنمایی کلی از شرایط تئاتر و 
البته میزان استقبال مخاطبینش از آن را مشاهده 
کرد چراکه قطعا مخاطب یکی از مهم ترین اضاع 
هنر نمایش بوده و در صورت عدم استقابل اجرای 

هر نمایشی بی دلیل است.
در حالی که برخی از رســانه ها تاش می کنند تا 
از رنج پرده نشــینان بگویند، هنر نمایش شرایط 

خوبی را سپری می کند. در آخرین آمار اعام شده 
تنها »بک تو بلک« سجاد افشاریان در سالن اصلی 
تئاترشهر گیشه ای نزدیک به ۶ میلیارد تومان را 

تجربه کرده است.
این نمایش با مجموع  ۶۴ اجرا و میزبانی از  ۳۵ هزار 
و ۱۹۴ مخاطب پنج میلیارد و ۶۵۶ میلیون و  ۳۵۰ 
هزار تومان فروش داشته است. جدا از این نمایش 
دیگر آثار فعلی تئاترشهر هم شرایط خوبی دارند، 
نمایش »سوســمار« با ۲۳ اجرا ۲۱۹۲ تماشاگر، 
نمایش »در انتظار گودو« با ۵ اجرا ۴۳۶ تماشاگر، 
نمایش »هیدن« بــا ۶۹ اجرا ۶۴۴۰ تماشــاگر، 
نمایش »کســی برای یک گوریل غمگین کاری 
نمی کند« با ۲۶ اجرا ۱۰۳۳ تماشــاگر و نمایش 
»آوینیون« با ۲۵ اجرا ۱۰۳۳ تماشــاگر را جذب 

خود کرده اند.
تئاترشــهر به عنوان یکی از مراکز مهم تئاتری در 
کشــور آماری قابل قبول را برای خود ثبت کرده 
است، جدا از این مجموعه تئاتر کشور هم شرایط 
قابل دفاعی دارد،  برای بررسی این شرایط یکی از 
مهم ترین راه ها نگاه به آمار تعداد مخاطبین و آثار 
اجرا شده است، این اعداد می توانند نگاه درستی را 

به وضعیت تئاتر کشور ایجاد کند.

رئیس سازمان سینمایی کشور از اباغ آئین نامه های 
استانی برای تقویت جریان فیلمسازی بومی و استانی 
خبر داد. محمد خزاعی در تبریز ضمن گرامیداشت 
یاد و خاطره مرحوم اصغر یوســفی نژاد با اشــاره به 
شکل گیری جشن ملی مهر ســینمای ایران گفت: 
این جشن، جشن همدلی و همگرایی ملی خانواده 
بزرگ و گسترده ســینمای ایران است جشنی که 
در آن با تکریم و احترام به بزرگان و پیشکســوتان، 
 به معرفــی جوانان موفــق و آینــده دار این عرصه 

خواهیم پرداخت.
وی ادامه داد: صنعت سینمای ایران رو به رشد و جهش 
اســت و بخش بزرگی از این پازل موفقیت بر دوش 
هنرمندان و سینماگران استان ها و شهرستان هاست. 
رئیس سازمان سینمایی بر ضرورت احیای سینمای 
بومی و آئینی و استانی به مثابه مؤلفه مهم سینمای 
ملی عنوان کرد: حرکت به ســمت احیای سینمای 
استانی از بدو فعالیت دولت سیزدهم به عنوان یک 
راهبرد مهم آغاز شــده و امروز شاهد به بار نشستن 
بخشی از این اقدامات در زمینه توسعه زیرساخت، 
تســهیل آموزش، افزایش تولید و تنوع رویدادهای 

استانی هستیم.
وی با اشاره به برخی انتقادات نسبت به تمرکز امکانات 
و تجهیزات در پایتخت کشور در گذشته افزود: عهد 
کرده ایم با رویکرد عدالت فرهنگی ســینمای را در 
مقیاس ملی ببینیم. بر عهدمان پایبندیم و همزمان 
با ســینماگران و صنوف در تهران کنار سینماگران 

استان ها و شهرهای مختلف کشور هم هستیم. در این 
راستا طی دو سال اخیر گام های محکمی برداشته ایم 
ولی هنوز ۱۰۰ درصد شــاهد تحقق همه برنامه ها 

نبوده ایم.
خزاعی، از اباغ آئین نامه های اســتانی برای احیا و 
شکل گیری سینمای بومی و استانی خبر داد و گفت: 
برای اســتفاده از ظرفیت های بومی اســتان ها این 
آئین نامه در زمینه تهیه کنندگی و کارگردانی به زودی 
اباغ می شود. به گفته وی، در این آئین نامه شرایط و 
ابزارهای لازم برای شکوفایی سینمای بومی و استانی 
پیش بینی خواهد شد و افق نگاه متمرکز بر تقویت 
جریان فیلمسازی پویای استانی است که متناظر به 
مولفه های فرهنگ بومی و قومی و آئین ها و مظاهر 

تمدنی و میراث فرهنگی استان ها است.
رئیس سازمان سینمایی، خاطرنشــان کرد: اجرا و 
تحقق سیاستگذاری های حوزه استان ها به طور قطع، 
بسیاری از مشکات سینمای استان ها و  شهرستان ها 
را در زمینه زیرســاخت، تولید، تسهیات آموزشی، 
رونق رویدادها و پاتوق های ســینمایی و نیز، رشد 
جایگاه اجتماعی و عمومی سینما، کاهش خواهد داد.
رئیس سازمان سینمایی با تاکید بر اینکه پاسخگویی 
به همه  مطالبات انباشته شــده از گذشته در حوزه 
سینمای استان ها به ســرمایه گذاری قابل توجهی 
نیاز دارد تصریح کرد: حل همه مشــکات سینما و 
سینماگران شهرستان ها کمک و حمایت جدی تر 

دستگاه های مختلف را می طلبد. 

معاون هماهنگ کننده ارتش گفت: کرار به موشک هوا 
به هوا مجهز و قادر است اهدافش را در آسمان پیدا و 
دنبال کند. قفل راداری روی آن داشته باشد و اهداف 
را با موشک مورد اصابت قرار دهد که در این رزمایش 
پهپادی به معرض نمایش گذاشته شد. امیر دریادار 
حبیب الله ســیاری معاون هماهنگ کننده ارتش با 
اشاره به دســتاوردهای رزمایش مشترک پهپادی 
۱۴۰۲ ارتش، گفت: علــت محرمانگی رزمایش این 
است که در محیط رزمایش تجهیزات متعددی را به 
کار می گیریم که خیلی ها نباید اخبارش پخش شود، 
زیرا ممکن است مورد سوءاستفاده دشمنان قرار گیرد.
وی افزود: بنابراین فقط آنچه که می توانیم به معرض 
نمایش بگذاریم و در دید عموم قرار دهیم، این ها را در 
صحنه می آوریم. اما در صحنه رزمایش آن چیزی را هم 
که نباید گفته شود، امتحان می کنیم، بنابراین به خاطر 
این موضوع بحث محرمانگی وجود دارد که نمی توانیم 
همه مسائل را توضیح دهیم و همه اتفاقاتی که می افتد 
و همه تجهیزاتی که مورد آزمایش قرار می گیرند، به 

همین جهت جنبه محرمانگی پیدا می کند.
معاون هماهنگ کننده ارتش درباره علت برگزاری 
رزمایش در این مقطع زمانی، گفت: در سطح نیروهای 
مسلح و ارتش جمهوری اسامی ایران در طول سال به 
منظور ارتقای مهارت برای بالا بردن توان رزمی و در 
انتها بالا بردن توان بازدارندگی کشور مقابل هرگونه 

تهدید رزمایش های متعددی برگزار می کنیم.
ســیاری ادامه داد: در تخصص هــای مختلف و در 
مقاطع مختلف زمانی رزمایش هایی به مرحله اجرا 

در می آ ید. در ارتــش، رزمایش در ســطح نیروها، 
لشــکرها، قرارگاه های منطقه ای، مناطق دریایی، 
هوایی به صورت تخصصی انجام می شــود، بعد در 
شکل نیرو شــکل می گیرد و در سطح نیرو رزمایش 
برگزار می شود، جمع بندی  این نیروها را تحت عنوان 

رزمایش مشترک در ارتش انجام می دهیم.
وی اضافه کرد: به عنوان مثال، در یک ماه قبل رزمایش 
تخصصی جنگ الکترونیک داشتیم که جمع بندی 
رزمایش ها این بود که در سطح نیروهای چهارگانه 
ارتش به اجرا درآمده بــود. الآن رزمایش پهپادی را 
پشت  سر گذاشتیم، اضافه بر همه این ها، رزمایش های 
مختلف جمع می شود و در انتهای سال رزمایش بزرگ 
ذوالفقار ارتش را به مرحله اجرا در می آوریم که آنجا 
کاً توان رزمی ارتش تا جایی که می  شود نشان داد به 
معرض نمایش گذاشته می شود و ارزیابی بزرگی را از 

خودمان انجام می دهیم.
معاون هماهنگ کننده ارتش در مورد ویژگی رزمایش 
پهپادی گفت: ما برای پهپاد رزمایش جداگانه ای در 
نیروها داریم و جمع بندی آن را در سطح ارتش انجام 
می دهیم و جمع بندی را در رزمایش مشترک ذوالفقار 
نشان می دهیم. با این حال برای ما حائز اهمیت است، 
چرا که اگر در جنگ های  اخیــر نگاه کنید، متوجه 
می شوید پهپاد جزو تجهیزاتی است که توانمندی 
خودش را به معرض نمایش گذاشــته و اثرگذاری 
خودش را در پیــروزی در میدان نبــرد به معرض 
 نمایش گذاشــته اســت، در دنیا هم به این موضوع 

توجه خاصی شده است. 

دستیار و مشاور عالی فرمانده معظم کل قوا در 
دیدار وزیر امور خارجه، از سیاست خارجی دولت 
سیزدهم تمجید کرد. ســردار سرلشکر صفوی 
دستیار و مشاور عالی فرمانده معظم کل قوا در 
دیدار با حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه، 
با مهم ارزیابی کردن عضویــت دائم جمهوری 
اسامی ایران در سازمان همکاری شانگهای که 
در نتیجه دیپلماسی موفق دولت سیزدهم رقم 
خورد گفت: جمهوری اسامی ایران با عضویت 
دائم در سازمان همکاری شانگهای می تواند این 
سازمان را از مســیر ایران به اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا، بریکس و کریدورهای ترانزیتی جنوب 

به شمال و شرق به غرب متصل کند.
رئیس پژوهشــگاه علوم و معارف دفاع مقدس 
شهید قاســم ســلیمانی، با تأکید بر اینکه اکثر 
کارشناســان و حتی مقامات کشورهای غربی و 
شرقی بر روند تغییر هندسه نظم جدید جهانی 
در دوره کنونی اتفاق نظــر دارند، افزود: انقاب 
کبیر اســامی و جمهــوری اســامی و جبهه 
مقاومت در شکل دهی به نظم جدید جهانی مؤثر 
هستند و وزارت امور خارجه با پیگیری سیاست 

همسایگی، پیوند با قدرت های اوراسیا براساس 
منافع و تهدیدات مشــترک یکی از ارکان این 
تأثیرگذاری محسوب می شود. وی ضرورت فعال 
سازی جایگاه کشورمان در کریدورهای تجاری و 
ترانزیتی و راهبرد اقتصاد دریا محور، با استفاده از 
شبکه کریدورهای جنوب-شمال و شرق به غرب 
و همکاری کشورهای موثر در این زمینه را مورد 

تاکید قرار داد.
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه هم در ادامه این 
نشست با تبیین سیاست خارجی طراحی شده 
در دولت رئیسی در سیاست خارجی متوازن از 
جمله حوزه همکاری های نزدیک و گســترده با 
همسایگان در ابعاد مختلف سیاسی، اقتصادی، 
تجاری، حمل و نقل و ترانزیت، دستاوردهای این 
رویکرد را مورد اشــاره قرار داد. امیرعبداللهیان 
با تجلیل از خدمات ارزشــمند سردار سرلشکر 
صفوی، دیدگاه مطروحه وی در قبال ژئوپلتیک 
منطقه و تحولات جهانی را ستود. در این دیدار 
مهدی صفری معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت 
امور خارجه نیز گزارشــی از اقدامات موفق این 

حوزه ارائه داد.

کمبود ۵۰ هزار معلم ورزش در مدارس

عرضه داروهای ترکیبی بی نام و نشان در برخی عطاری ها

پهپاد کرار به موشک هوا به هوا علیه هواپیماها مجهز است

تمجید سرلشکر صفوی از سیاست خارجی دولت سیزدهم

سياسیفرهنگی 

رشد تئاتر با بیش از ۱.۵ میلیون مخاطب 

احیای سینمای بومی 



اقتصاد2
ایران

دستور برخورد با عرضه آیفون 
۱۴ و ۱۵

رئیس قرارگاه مرکزی مقابله با قاچاق کالا و ارز با 
انتشار نامه ای از مسئولین ذیربط خواسته که با قید 
فوریت نسبت به هماهنگی برای برخورد با عرضه 
تلفن همراه آیفون ۱۴ و بالاتر از نشان تجاری اپل 
و دانگل های ایکاس اقدام شود. در ذیل این نامه 
آمده که با هماهنگی فراجا و اداره صمت استان 
نسبت برخورد و جمع آوری نقاط عرضه و دپوی 

این گوشی ها اقدامات لازم انجام شود.
مصطفی پورکاظم شایســته، رئیس قرارگاه 
مرکزی مقابله با قاچــاق کالا و ارز در نامه ای 
آنی و مهم خطاب به حجت الله مهدوی، دبیر 
کمیسیون برنامه ریزی هماهنگی و نظارت بر 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان تهران خواسته 
که با قید فوریت نسبت به هماهنگی اقدام برای 
برخورد با عرضه تلفن همراه ایفون ۱۴ و بالاتر از 
نشان تجاری اپل و دانگل های ایکاس در سطح 
عرضه و محل های عمده دپو در نقاط شناسایی 
شده توسط کمیته اطلاعات و شناسایی قرارگاه 

و هماهنگی فراجا و صمت استان اقدام نمایید.
پیش از این و درست چند ساعت قبل از رونمایی 
رسمی از سری آیفون ۱5، مهدی عبقری، دبیر 
انجمن واردکنندگان موبایل ایران در مصاحبه ای 
اعلام کرد که گوشی آیفون ۱5 نیز مانند محصول 
سال گذشته اپل، رجیســتر نخواهد شد. علاوه 
بر این از اســفند ماه ۱۴0۱ بود کــه به صورت 
رسمی اعلام شد گوشــی های سری آیفون ۱۴ 
اپل مجوز واردات رسمی به کشور را ندارند. این 
بدان معناست که هر آنچه از این سری گوشی را 
در حال حاضر در بازار بیابید به صورت غیررسمی 
)یا قاچاق یا مسافری( وارد کشور شده و به هیچ 

عنوان در سامانه همتا نیز ثبت نشده است.

تکمیل شبکه ترانزیت ریلی در 
غرب کشور

همزمان با پیشــبرد شــبکه ریلی کشور در 
کریدور شــمال به جنــوب، ابرپــروژه ریلی 
همدان- ســنندج نیز به ارزش روز ۱5 هزار 
میلیارد تومان در مراحل پایانی ســاخت قرار 
دارد که افتتاح آن ترانزیت ریلی غرب کشور 
را متحول می کند. راه آهن همدان- سنندج که 
قرار است در پاییز امسال افتتاح شود با هدف 
ایجاد یک کریدور ریلی از مرکز کشور به غرب 
کشور طراحی شده است که در آینده با اتصال 
به مرز باشماق و کشــورهای عراق و سوریه با 
ایجاد کریدور ترانزیتی ریلی شــرق به غرب، 
نقش مهمی در ترانزیت ملی و بین المللی ایفا 

خواهد داشت.
این پروژه ریلی که در ۲ سال گذشته به دلیل 
کمبود اعتبارات در مرحله پیشرفت فیزیکی تا 
۳۲ درصد مانده بود، با تامین اعتبار توانست 
تا ۸0 درصد ساخته شود و آن طور که معاون 
وزیر راه و شهرســازی اعلام کرده اســت هم 
اکنون عملیات اجرایی کل خط به پایان رسیده 
اســت و با تزریق اعتبار مورد نیاز، بخش های 
باقیمانده به زودی بــه مرحله تکمیل خواهد 

رسید.
وزیر راه و شهرســازی هم اخیراً قول افتتاح 
این محور ریلی را در آبان امســال داده است. 
راه آهن همدان-ســنندج قرار اســت در دو 
فاز مورد بهره بــرداری قرار گیــرد که در فاز 
اول بهره برداری از طول خط ریلی و ایستگاه 
سنندج و در مرحله بعدی تکمیل و بهره برداری 

از ایستگاه های »دهگلان« و »قروه« است.
کارشناسان معتقد هستند تکمیل این مسیر 
که یک ابرپروژه ریلی محســوب می شــود و 
ترانزیت ریلی غرب کشور را متحول می کند، 
نشــان دهنده عزم دولت در گسترش شبکه 

ریلی کشور است.
»میعاد صالحی« مدیرعامل شرکت راه آهن در 
دهمین نمایشگاه حمل و نقل ریلی گفته بود: 
در یک سال اخیر با تلاش وزیر راه و شهرسازی 
و همت دولت سیزدهم زیرساخت های مالی 
خوبی برای توسعه صنعت ریلی هم در بخش 
تامین ناوگان و هم توسعه خطوط انجام شده 

است و تکمیل شبکه کریدوری ادامه دارد.
همزمان با به سرانجام رسیدن طرح های ریلی 
نیمه کاره تکمیل خطوط کریدوری در شرق و 
غرب و انواع مُدهای حمل و نقلی در مذاکرات 
با کشورهای خارجی نیز در دستور کار دولت 
اســت که در همین راســتا با اتمام بخشی از 
مذاکرات خارجی، توافقنامه ساخت دو مسیر 
ریلی از جمله شلمچه به بصره و راه آهن رشت- 
آستارا که ســال ها بر زمین مانده بود در بهار 

امسال نهایی شد.

اخبار

سازمان تعزیرات حکومتی 
آماده دریافت گزارش های 
مســتند ارگان هــا و نیز 
گزارش های مردمی درباره 
احتــکار خودروســازان 
اســت تا پرونده را در یکی از شعب ملی خود مورد 
رسیدگی قرار دهد. شائبه دپوی غیرقابل توجیه و 
احتکار خودرو در پارکینگ های دو خودرساز بزرگ 
کشور با هدف کنترل قیمت و جلوگیری از کاهش 
قیمت خودرو در بازار، از مدتی قبل در رســانه ها 

مطرح است.
اظهارنظرهای برخی مســئولان هم بر این شائبه 
دامن زد که واکشــن رئیس قــوه قضاییه را در پی 
داشت و وی در جلســه این هفته شــورای عالی 
قضایی به سازمان بازرسی کل کشور دستور داد تا 
موضوع مورد بررسی قرار بگیرد. اما رئیس سازمان 
بازرسی اعلام کرد؛ بررسی های انجام شده از سوی 
بازرسان سازمان بازرسی کل کشور حاکی از احتکار 
خودروسازان نیست و خودروهای دپو شده دارای 

مشکلات استاندارد هستند.
اما یک مقام ســازمان ملی اســتاندارد همچنان 
بر غیرقابــل توجیه بودن دپو کــردن خودروها در 
پارکینگ های خودروســازان را مــورد تأکید قرار 
داد. مدیرکل دفتر تخصصی ارزیابی انطباق صنایع 
حمل ونقل و ماشین آلات ســازمان ملی استاندارد 
پس از بازدید از پارکینگ های دو خودروساز بزرگ 
کشــور )ایران خودرو و ســایپا( گفت: خودروهای 
کوییــک دپوشــده در پارکینگ هــای ســایپا و 
خودرو های رانــا، پژوپارس، دنا و تارا دپوشــده در 
پارکینگ های ایران خودرو مشکل تأییدیه استاندارد 

و مشکلی برای تحویل به مشتری ندارند.
به اســتناد این اظهارنظرها خبرگزاری تســنیم 

گزارسی با عنوان "باز هم "احتکار خودرو" توسط 
۲ خودروساز بزرگ کشــور؟!/ لزوم ورود سازمان 
تعزیرات به این پرونده" منتشــر کرد و خواســتار 
ورود ســازمان تعزیرات حکومتی، به عنوان مرجع 
رســیدگی کننده به احتــکار، به موضــوع دپوی 
خودروهای تولیــدی در پارکینگ های ســایپا و 

ایران خودرو شد.
احمد اصانلو؛ رئیس سازمان تعزیرات حکومتی پس 
از ملاحظه این گزارش اعلام کرد؛ سازمان تعزیرات 
آماده دریافــت گزارش های ارگان ها، مســئولین 
ذیربط و نیــز گزارش های مســتند مردمی درباره 
احتکار خودرو از ســوی شــرکت های خودروساز 
اســت تا پرونده را در یکی از شعب ملی خود مورد 
رسیدگی قرار دهد. بر این اساس مسئولین مرتبط 
و مردم می تواننــد "گزارش های مســتند" خود 
درباره دپوی خودروهای تولیــدی و آماده تحویل 

را از طریق ســامانه تلفنی ۱۳5 به تعزیرات اعلام 
کنند تا مورد رســیدگی قرار بگیرد. این در حالی 
اســت که طبق اعلام ســایپا به دلیل اینکه برخی 
خودروهای ثبت نامی توسط مشــتری در سامانه 
یکپارچه با خــودرو تولیدی که به واســطه برخی 
الزامات اســتانداردی متفاوت شــده بود، نیازمند 
هماهنگی با مشــتری جهت واریز وجه بود، فاصله 

زمانی بین تولید و تخصیص خودرو زمان بر شد.
در این راستا، اداره اطلاع رســانی و فضای مجازی 
گروه خودروسازی سایپا توضیحاتی را درباره دلایل 
تاخیر در تحویل خودروها به فــارس ارائه کرد.  در 
توضیحات سایپا آمده اســت: گروه خودروسازی 
سایپا در راســتای تحقق شعار ســال و همگام با 
سیاســت های کلان وزارت صمت، برنامه افزایش 
تولید محصولات را در ســال جاری در دستور کار 
قرار داده اســت به گونه ای که مقایسه تولید گروه 

سایپا، در پایان مرداد ماه سال ۱۴0۱ )۱70 هزار و 
۱99 دستگاه( با تولید در مدت مشابه آن در سال 
جاری )۲0۱ هزار و ۳9۳ دستگاه( بیانگر رشد تولید 
حدود ۱۸ درصدی است؛ رشد حاصل شده در تولید 
برخی محصولات از جمله خودروی شاهین به عنوان 
یکی از خودروهای پرتقاضای مشتریان، حدود ۸۲ 
درصد بوده است همچنین تولید و فاکتور خودرو در 
سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 

داشته است. 
طبق اعلام سایپا تولید خودرو تا شماره گذاری آن و 
تحویل به مشتری، مستلزم طی مدت زمان خاصی 
است و با توجه به اینکه در گروه سایپا در سال جاری 
برنامه رشد تولید همراه با تجهیزات محصولات به 
اســتانداردهای ۸5 گانه بوده است، صحه گذاری 
این استانداردها، مستلزمِ طی فرآیند اخذ مجوز از 

نهادهای ذیربط است که زمان بر است. 
در ادامه توضیحات سایپا آمده است: با توجه به اینکه 
عمده تعهدات ایجاد شده برای سال جاری در پی 
اجرای سیاست های وزارت صمت از محل سامانه 
جامع تخصیص خودرو )طی دو مرحله اسفند ماه 
سال ۱۴0۱ و اردیبهشت ماه ۱۴0۲( و بعضا خودرو 
ثبت نامی توسط مشتری در سامانه با خودرو تولیدی 
که به واسطه برخی الزامات اســتانداردی متفاوت 
بوده و نیازمند اعلام فراخوان و پیشنهاد و هماهنگی 
با مشتری جهت واریز وجه اســت این موضوع که 
مربوط به مقطع زمانی مرداد ماه بوده زمان بر شده 
و منجر به ایجاد فاصله زمانــی بین تولید خودرو و 

تخصیص آن، شده است. 
در پایان این توضیحات نوشته شــده است: گروه 
خودروسازی سایپا طبق برنامه ریزی های صورت 
گرفته در نظر دارد علاوه بر ادامه روند رو به رشــد 
تولید محصولات خود در سال جاری، نسبت به ارتقا 
محصولات مطابق با الزامات استانداردی و نظارت 

مشتریان اقدام کند.

تعزیرات آماده دریافت گزارش های مستند است

ممنوعیتاحتکارخودرودرپارکینگها

پرداخت تســهیلات ساخت 
مسکن افزایش یابد

مدیرعامــل ســازمان ملی زمین و مســکن 
گفت: پرداخت تســهیلات ســاخت مسکن 
توسط بانک ها به ۱7۱ همت رسیده که باید 
افزایش یابد.  پرداخت تســهیلات ســاخت 
مســکن یکی از مهم ترین برنامه های دولت 
و بانک ها اســت که متاســفانه در چند وقت 
اخیر بــه دلیل همــکاری نکــردن بانک ها، 
پرداخت تسهیلات ســاخت مناسب نبوده و 
در همین رابطه تا بــه امروز رئیس جمهور در 
 جلسه شورای عالی مســکن تذکرات جدی 

داده است.
ارسلان مالکی، مدیرعامل سازمان ملی زمین 
و مســکن در همین رابطه گفت: بانک ها باید 
در سال گذ شــته ۳۶0 هزار میلیارد تومان و 
امســال ۴5۸ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
ساخت مسکن پرداخت می کردند، اما تاکنون 
 ۱7۱ هــزار میلیــارد تومان قرارداد بســته 

شده است.
به گفتــه مدیرعامل ســازمان ملــی زمین 
و مســکن در ســال 95 تا ۱۴00 به ازای هر 
۱00 خانواری که تشــکیل شــد ۶۴ مسکن 
ســاخته شــده اســت و آن چیــزی هم که 
 ســاخته شــده تــوازن موقعیتی نداشــته

 است. 
مالکی گفــت: روش تامین زمین براســاس 
قانون بیان شده و باید از توافق مالکان بخش 
خصوصی هم اســتفاده کنیــم. مدیرعامل 
سازمان ملی زمین و مسکن بیان کرد: براساس 
قانون، آماده ســازی زمین برعهده متقاضی 
اســت، اما حاضر هســتیم در آماده ســازی 
 زمیــن وارد شــده و اعتبــار آن را تامیــن 

کنیم.
معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: پرداخت 
تسهیلات ساخت مسکن تکلیف قانونی است و 
براساس ماده چهار قانون جهش تولید مسکن 
باید ۲0 درصد از تسهیلات بانک ها به مسکن 
اختصاص یابد. مدیرعامل سازمان ملی زمین 
و مسکن در خصوص مسکن روستایی اظهار 
کرد: بنیاد مســکن 500 هزار قطعه زمین به 
مردم در روستا ها واگذار خواهد کرد که کار آن 

شروع شده است.
مالکــی در خصوص خرید زمیــن هم گفت: 
اگر زمینی در اطراف شهر وجود داشته باشد 
می تــوان آن را خریداری و بــه بافت الحاق 
کرد و در ایــن زمینه باید جهاد کشــاورزی 
 در خصوص اراضی درجه یک و دو با اســتان 

همکاری کند.

 صادرات انگلیس بــه ایران به 
۴۰ میلیون دلار رسید

صادرات انگلیس به ایــران در ماه های ژانویه 
تا جولای ۲0۲۳ رشــد ۱۴ درصدی داشته 
و به ۳۳ میلیون پونــد برابر بــا ۴0 میلیون 
دلار رسیده اســت. وزارت تجارت و بازرگانی 
انگلیــس در جدیدتریــن آمار خــود اعلام 
کرد مبادلات تجاری این کشــور با ایران در 
هفت ماه نخســت ســال جاری میلادی به 
 ۴۴ میلیون پونــد برابر بــا 5۳ میلیون دلار 

رسیده است.
مبادلات ایران و انگلیــس در ماه های ژانویه 
تــا جــولای ۲0۲۳ بــا رشــد ۱0 درصدی 
 نســبت به مدت مشــابه ســال قبل مواجه 

شده است. 
مبادلات دو کشور در ماه های ژانویه تا جولای 
۲0۲۲ بالــغ بر ۴0 میلیون پوند اعلام شــده 
بــود. واردات انگلیس از ایــران در هفت ماه 
نخست سال جاری میلادی ۱۱ میلیون پوند 
معادل ۱۳ میلیــون دلار بوده کــه این رقم 
 نســبت به مدت مشابه ســال قبل تغییری 

نداشته است.
اما صادرات انگلیس به ایران در ماه های ژانویه 
تا جولای ۲0۲۳ رشــد ۱۴ درصدی داشته و 
به ۳۳ میلیون پوند برابر بــا ۴0 میلیون دلار 
رسیده اســت. انگلیس در مدت مشابه سال 
 قبل ۲9 میلیــون پوند کالا به ایــران صادر 

کرده بود.
بر اســاس ایــن گــزارش این آمــار مربوط 
به مبادلات کالایی بین دو کشــور اســت در 
حالی که بخش مهمی از مبادلات دو کشــور 
مربوط به تبادل خدمات بین دو کشور است. 
در سه ماهه نخســت ۲0۲۳ ارزش خدمات 
مبادله شــده بیــن دو کشــور 99 میلیون 
پونــد و میــزان کالای مبادله شــده بین دو 
 کشــور تنها ۲۲ میلیون پوند گزارش شــده

 است.
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بررســی آمار تجارت بین ایران و پاکستان نشان 
می دهد تراز تجاری ایران با پاکســتان به لحاظ 
ارزشی طی ۱0 سال مورد بررسی همواره به نفع 
ایران بوده، اما طی دو ســال اخیــر واردات ایران 
از پاکستان از سرعت رشــد به مراتب بالاتری در 
مقایسه با صادرات ایران به پاکستان داشته و سهم 
برنج نیز از کل ارزش صادرات ایران از این کشــور 
بیش از ۸5 درصد بوده است. معاونت بررسی های 
اقتصادی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
تهران در گزارشی تحت عنوان »بررسی وضعیت 
تجارت با پاکستان« به بررســی وضعیت اقتصاد 
پاکســتان و وضعیت تجاری ایران با این کشــور 

پرداخته است.
بر اســاس این گزارش ایران طی ســال ۱۴0۱ 
ارزش صادرات بدون نفت خام ایران به پاکستان 
نسبت به ســال ۱۴00 با رشــد ۱۸.۱ درصدی 

همراه بــوده و ارزش واردات ایران از پاکســتان 
نسبت به سال ۱۴00، حدود ۲.7 برابر شده است. 
متوسط رشــد ســالانه ارزش صادرات ایران به 
پاکســتان و واردات ایران از این کشــور نیز طی 
ســال های ۱۳9۲ تا ۱۴0۱ به ترتیب برابر با 9.۶ 
درصد و ۱۱.۱ درصد بوده اســت. تــراز تجاری 
ایران با پاکســتان به لحاظ ارزشی طی ۱0 سال 
 مورد بررسی همواره به نفع ایران و با مازاد مواجه 

بوده است.
همچنین در ایــن گــزارش ۱0 کالای ایرانی با 
بیشــترین ارزش صادراتی ارائه شــده که نشان 
می دهد بخش عمــده ای از صــادرات غیر نفتی 
ایران را ســایر گازهای نفتی و هیدروکربن های 
گازی شکل مایع شده غیر مذکور در ظروف هزار 
سانتی متر مکعب و بیشتر، سهم حدود ۱5 درصد 
از ارزش کل صادرات تشکیل می دهد. پس از این 

محصول، قیر نفت سهم حدود ۱0 درصد از ارزش 
کل صادرات و شیر خشک صنعتی از گاو که میزان 
مواد چرب آن بیشــتر از ۱.5 درصد وزنی نباشد 
سهم حدود 9 درصد از ارزش کل صادرات عمده 

کالاهای صادراتی به پاکستان بوده است.
گاز طبیعی مایع شــده، روغن و سایر محصولات 
تقطیر قطران ذغال سنگ، سایر مواد پلاستیکی، 
بوتان مایع شده، میله های آهنی و فولادی، گوجه 
فرنگی و خرما سایر کالاهای صادراتی به پاکستان 
هستند. در مجموع ۱0 کالای عنوان شده بیش از 
نیمی از ارزش صادرات ایران به پاکستان را تشکیل 
می دهد که می تواند نشــان از تنوع کم صادرات 

ایران به این کشور باشد.
در این میان در سال ۱۴0۱ برنج کامل سفید شده 
صیقلی یا براق شده با سهم حدود 7۶.۸ درصد از 
ارزش کل، برنج نیمه سفید شــده با سهم حدود 

۸.۶ درصد و دانــه کنجد به اســتثنای بذر آن با 
ســهم حدود ۴ درصد از ارزش کل، واردات عمده 
کالاهای وارداتی از پاکستان بوده است. بنابراین 
در مجموع بیش از ۸5 درصد صادرات ایران از این 

کشور شامل برنج است.
سایر کالاهایی که بیشترین واردات از پاکستان را 
به خود اختصاص داده اند شامل انبه تازه یا خشک 
کرده، موز سبز یا خشک کرده، سایر حیوانات از نوع 
گاو به جز مولد نژاد خالص، سایر شترها و گونه های 
شتر به اســتثنای شــتر دارای مولد نژاد خالص، 
ماشین آلات برای بستن بطری ها، پیت ها و غیره 
و دســتگاه های گازدار کردن نوشابه ها، سایر پلی 
استیرن و همچنین پارچه تار و پودباف از کنف یا 
سایر الیاف نسجی است. به طور کلی ۱0 کالای یاد 
شده حدود 9۸.۸ درصد از ارزش کل واردات ایران 

از پاکستان را تشکیل می دهد.

نماینــدگان کارگــران طی چند مــاه اخیــر چندین 
بار برای برگزاری جلســه شــورای عالی کار درخواست 
کردند، ولــی علی رغم وعده وزیــرکار مبنی بر برگزاری 
جلســه به منظور بررســی وضعیت مزدی و معیشت تا 
کنون جلسه تشــکیل نشده اســت. به گزارش تسنیم، 
با توجه به عــدم رضایت نمایندگان کارگــران در پایان 
ســال گذشــته برای میــزان افزایش دســتمزد, مزد 
کارگــران برای ســال۱۴0۲ حدود ۲7درصــد افزایش 
یافت و این مســئله باعث شــد تا نماینــدگان کارگران 
در جلســه از وزیرکار و دولتــی ها قول ایــن موضوع را 
 بگیرند کــه در صورت عــدم کنترل تورم مجــدداً مزد 

بازنگری شود. 
حالا در شرایطی که دولتی ها معقتدند مزد کنترل شده 
است نمایندگان کارگران گلایه ها از عدم برگزاری جلسه 
شورای عالی کار و بررســی وضعیت معیشتی کارگران 
دارند. علی خدایی؛ نماینده کارگران در شورای عالی کار 
درباره درخواست کارگران برای برگزاری شورای عالی کار 
گفت: درخواست برگزاری جلسه، یکبار در خردادماه و یک 

بار هم در مرداد مطرح شده است.
درخواست خردادماه صرفاً به امضای اعضای اصلی کارگری 
شورایعالی کار رسیده اما درخواست دوم را هر سه تشکل 
عالی کارگری و تمام نمایندگان مــزدی کارگران امضا 
کرده اند. در آخرین نشست شورایعالی کار )نشست مرداد 
که اوایل شهریور برگزار شد( وزیر کار عنوان کرد که ترمیم 
مزد در دستور کار نشست بعدی شورا قرار خواهد گرفت؛ 
امروز می پرسیم چه شد؛ چرا جلســه برگزار نشد و چرا 

موضوع ترمیم مزد جدی گرفته نشد؟
چند روز گذشته علی حسین رعیتی فرد, معاون روابط کار 
اظهار داشت: قبول دارم که معیشت کارگران در شرایط 
تورمی سخت شده است، اما حداقل حقوق کارگران سالی 
یک بار مشخص می شود. اگر قرار باشد تصمیم جدیدی 
گرفته شود، باید در یک فرایند سه جانبه  باشد که هنوز به 

جمع بندی نرسیده ایم.
خدایی, نماینده کارگــران در واکنش به اظهارات معاون 
روابط کار  با بیان اینکه »آقای رعیتی فرد و مجموعه وزارت 

کار باید این نکته را بدانند که آن هــا صرفاً مجری قانون 
هستند نه مفســر قانون« افزود: متاسفانه در حال حاصر 
مجموعه وزارت کار در حال تفسیر به نفعِ قانون هستند و 
مدعی هستند که افزایش مزد در هر سال فقط باید یکبار 

اتفاق بیفتد؛ این تفسیر به هیچ عنوان درست نیست.
علی بابائی کارنامی، نماینده مردم ســاری در مجلس در 
گفت وگویی در خصوص درخواست کانون ها و تشکل های 
کارگری برای افزایش حقوق کارگران مطابق با افزایش نرخ 
تورم، گفت: وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی قول داده است 
که این مهم را پیگیری و محقق کند و قرار شد اگر  افزایش 
۲0 درصدی حقوق شاغلان دستگاه های دولتی در دولت 
اتفاق بیفتد که ما بر آن اصرار داریم، به موازات آن در حوزه 

کارگری نیز محقق شود.
نماینده مردم ساری و میاندرود در مجلس شورای اسلامی، 
ادامه داد: متاسفانه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بجای 
اجرای قوانین، بیشــتر در زمین دولت بــازی می کند به 
همین دلیل هنوز این ضعف ها وجود دارد بنابراین باز هم 
به وزیر تذکر می دهیم که بر اساس قانون هر ماه نشست 
شــورای عالی کار را برگزار کند و حرف های نمایندگان 
کارگران و کارفرمایان را بشنود تا اهدافی که در راستای 
عدالت مزدی تعریف شده و شــعار کلیدی آقای رییس 

جمهور هم بوده است به نتیجه کامل برسد.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم، با اشاره به بررسی 
وضعیت مسکن کارگران در نشســت اخیر شورای عالی 
کار، یادآور شــد: در این نشســت ســقفی برای تکالیف 
کمی با اســتفاده از ظرفیت مســکن ملی برای کارگران 
ایجاد شده اســت تا از ظرفیت های قانون جهش تولید 
مســکن قابلیت هایی هم که برای بنگاه ها با هدف تامین 
مسکن کارگران بوده و هم به طور عام چون کارگران که 
از دهک های ۱ تا 5 هســتند، می توانند از این ظرفیت با 
اولویت استفاده کنند. رییس فراکسیون کارگری مجلس 
شورای اسلامی، تاکید کرد: در نهایت قرار بر این شد که 
تفاهم نامه بین وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و وزیر راه 
و شهرسازی ایجاد شــود تا در جهت انجام تعهدات این 

بخش، سهم کارگران را مشخص کنند.

وزیراقتصاد گفت: کریدور شرق خزر به دلیل 
عدم قطعیــت و جمع بندی نشــدن در زیر 
مجموعه های حوزه ریلی کشور همچنان بلا 
تکلیف مانده است. ســید احسان خاندوزی، 
در هفتاد و دومین جلسه شــورای گفتگوی 
دولت و بخش خصوصی اســتان گلســتان 
در خصوص دسترســی شــعبه ارزی فعالان 
اقتصادی گنبد که با مشــکل مواجه هستند، 
اظهار کرد: بــرای اینکه کد شــعبه ارزی در 
 شهرستان گنبد راه اندازی شود حتماً پیگیری 

خواهم کرد.
وی در خصوص مسئله مربوط به نیروگاه سیکل 
ترکیبی گلستان، افزود: هم مدیرعامل بانک ملی 
و هم مدیرعامل بانک صادرات مکلف هستند 
موافقت نامه خود را به صورت مکتوب اعلام کنند 
و وارد فاز اجرایی شوند. وزیر اقتصاد در خصوص 
بخش نامه مربوط به طلا در حوزه واردات، گفت: 
با توجه به اینکه این موضوع نیازمند به مصوبه 
ســتاد تدابیر ویژه بود و خود دولت به تنهایی 
نمی توانست مصوب کند آن را هم به زودی طی 

یک ماه آینده ابلاغ خواهیم کرد.
وی در خصوص محصور شدن فاز یک منطقه 
آزاد اینچه بــرون از مدیرعامــل بانک ملت 
خواست که در این زمینه ورود کند و ما به ازای 
آن هر میزان مشارکتی که لازم باشد اختصاص 
پیدا کند زمین در اختیار قرار دهند و در قبال 
آن مسئولان مربوطه متعهد شوند تا منطقه 
بتواند از مزایای مصوب شــدن اساس نامه و 

هیئت مدیره وارد فاز اجرایی شود.
خاندوزی اظهار کرد: اکنون بانک ملی و سپه 
امکان عملیات ارزی در گنبــد را دارند و اگر 
نیاز هســت برای بانک صنعــت و معدن هم 
دســتورات لازم صادر خواهد شد. وی افزود: 
اولویت گذاری توسعه منطقه ای یکی از مسائلی 
است با سازمان برنامه بودجه مطرح کردیم که 

استانداران باید آن را در دستور کار خود قرار 
دهند تا بتوانیم در یک رفت و برگشــت بین 
مقامات اســتانی و نظام برنامه ریزی ملی به 
یک جمع بندی برسیم. وزیر اقتصاد با اشاره به 
اینکه مزیت های مناطق و استان ها مشخص 
است و باید تمرکز کنیم تا سرعت پیدا کند، 
گفت: هیچ کشــور و منطقه ای بدون تمرکز 

سرعت رشد اقتصادی را تجربه نخواهند کرد.
وی یادآور شد: وقتی انرژی ها بر نقاط متمرکز 
کانون تمرکز پیدا می کند بــرای آن منطقه 
و کشور فرصت فراهم می شــود تا پیشرفت 
کند. اکنون در آستانه برنامه هفتم قرار داریم 
و فرصتی خوبی فراهم اســت کــه در مورد 

اولویت ها و نقاط کانون تصمیم گیری کنیم.
وی در خطاب به مسئولان استان گفت: تا پایان 
سال ما شرایط خوبی داریم که برای پنج سال 
آینده ذیل برنامه هفتم در ســندهای استان 
تصمیم گیری کنیم. خانــدوزی اظهار کرد: با 
بر اعلام وزارت نفت که میدان نفتی در استان 
گلستان کشف شــد باید در دل برنامه توسعه 
بلند مدت استان اولویت گذاری و جانمایی شود. 
وی در خصوص استفاده کردن از ظرفیت های 
جغرافیا اقتصادی در استان و مسئله خروج از بن 
بست ها، افزود: قطعی شدن مسیر کریدورها این 

موضوع را حل و فصل خواهد کرد.
وی خاطرنشان کرد: در سفر اول رئیس جمهور 
به استان گلستان قرار شد از ظرفیت کریدور 
شرق خزر اســتفاده ویژه ای شود و متصل به 
کویر مرکــزی ایران، آب هــای خلیج فارس 
و دریای عمان شــویم اما تا امــروز به دلیل 
عدم قطعیــت و جمع بندی نشــدن در زیر 
مجموعه های حوزه ریلی کشــور این پروژه 
همچنان بی بلا تکلیف مانده است و امید است 
تا زمان به اتمام نرسیده از این فرصت استفاده 

نهایی شود.

سهم ۸۵ درصدی برنج از واردات از پاکستان

وزیر اقتصاد: کشف نفت در میدان  هیرکانی قطعی شداصرار بی نتیجه کارگران برای برگزاری جلسه شورای عالی کار
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3 بازار

رئیس اتحادیه دارندگان قنادی، شیرینی فروشی و کافه قنادی تهران 
در خصوص وضعیت تولید شیرینی گفت: به دلیل هزینه  بالای مواد 
اولیه، تولید شیرینی توجیه اقتصادی چندانی ندارد به طوری که خیلی 
از قنادی ها در تهران بخصوص در یک سال و نیم تا دو سال اخیر، پروانه  

خود را باطل کردند و مشغول شغل دیگری شدند.
علی بهره مند، رئیس اتحادیه دارندگان قنادی، شــیرینی فروشی و 
کافه قنادی تهران با اشاره به وضعیت تقاضا برای خرید شیرینی گفت: 
به دلیل گرانی مواد اولیه که روی قیمت تمام شــده شــیرینی تاثیر 
می گذارد و همچنین به علت تورم کالاهای اساسی، قدرت مردم برای 
خرید شیرینی کاهش یافته و به نوعی ریزش تقاضا داشته ایم و در حال 
حاضر نسبت به سال های قبل، مشتری چندانی برای خرید شیرینی 
نداریم. وی ادامه داد: البته وضعیت فروش همکاران ما در این چند روز 
و به مناسبت اعیادی که داشــتیم نسبت به روزهای عادی بهتر بوده 
است، اما باز مثل ســال های قبل نیست و در پی کاهش تقاضا، تولید 

هم کم شده است.
رئیس اتحادیه دارندگان قنادی، شیرینی فروشی وکافه قنادی تهران 

بیان کرد: واقعیت این است که با توجه به هزینه های بالایی که صنف ما 
دارد تولید شیرینی توجیه اقتصادی چندانی ندارد و تولید ما خیلی کم 
شده است. در این میان شاید بعضی از واحدها که برند هستند خوب 
کار کنند اما بقیه واحدهایمان به سختی از پس هزینه ها برمی آیند و 
این باعث شده است خیلی از واحدها به خصوص در یک سال و نیم تا 
دو سال اخیر، پروانه  خود را باطل کنند و مشغول شغل دیگری شوند.

بهره مند در پاسخ به اینکه آیا مشکل تامین شکر برای قنادی ها حل 
شده است؟ گفت: خوشــبختانه الان وضعیت بهتر شده و تهیه شکر 
راحت شده است و شکر به اندازه کافی عرضه می شود و تعاونی ما هم 

آن را به قیمت ۲۷ هزار و ۲۷۰ تومان بین قنادی ها توزیع می کند.
رئیس اتحادیه دارندگان قنادی، شیرینی فروشی وکافه قنادی تهران 
در مورد علت تفاوت قیمت شیرینی و شکلات در قنادی های مختلف 
شهر تهران گفت: ما حدود دو سه سال است که قیمت دستوری را از 
برنامه اتحادیه حذف کرده ایم و دیگر قیمت دستوری نداریم بر این 
اساس در حال حاضر قیمت گذاری به خود واحدهای صنفی واگذار 

شده است و عرضه و تقاضا و کیفیت، قیمت ها را تعیین می کند.

بهره مند ادامه داد: بحث کیفیت در قیمت شیرینی خیلی موثر است 
و هر چه مــواد اولیه با کیفیت بالاتری برای پخت کیک و شــیرینی 
استفاده شود طبیعتا قیمت ها هم بالاتر می رود برای مثال، ما شکلات 
به قیمت ۱۰۰ تا ۵۰۰ هزار تومان داریم یا هر کیلو مغز پسته با توجه 
به کیفیت، از یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان تا ۲ میلیون تومان موجود 
اســت یا خامه در کشــور ما ۱۰ تا ۱۵ برند مختلف موجود است که 
قیمتش متفاوت است و این مســائل روی کیفیت و قیمت شیرینی 

تاثیر می گذارد.
علت تفاوت قیمت شیرینی و شــکلات در قنادی های مختلف شهر 
تهران در مورد علت گرانی قیمت کیک سفارشی هم بیان کرد: پخت 
برخی کیک های ویژه و سفارشی وقت زیادی از قنادی ها می گیرد و بر 
این اساس، قیمت برخی کیک ها بالاتر است اما ما این اطمینان را به 
مردم می دهیم که بازرسین ما به طور مستمر در کنار وزارت بهداشت 
بر قنادی ها نظارت دارند و همکاران ما هر محصولی را که اســتفاده 
می کنند دارای سیب ســلامت و گواهی استاندارد هستند و خارج از 

این، هیچ محصولی در قنادی ها استفاده نمی شود.

 تولید شیرینی توجیه اقتصادی چندانی ندارد
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رئیس اتحادیه ماشین ســاز و فلزتراش تهران با 
انتقاد از میزان مالیات این صنف بیان کرد: مالیات 
سرسام آور و نامتعادل با درآمد واحدهای صنفی 
در کنار افزایش قیمت مواد اولیه وارداتی، صنف 
ماشین ساز و فلزتراش را وارد رکود کرده است. 
عزت اله نوازنی، رئیس اتحادیه ماشــین ساز و 
فلزتراش تهران در خصوص وضعیت بازار و رونق 
فعالیت صنف متبوع خود گفت: بازار کار ما رونقی 
ندارد و روز به روز با مشــکلاتی که سازمان های 

مربوطه درست می کنند، بدتر می شود.
وی در توضیح چالش های مربوط به این صنف، 
موضوعات مربوط به مالیات ها را مهم تر از سایر 
مسائل عنوان کرد و گفت: مهمترین مشکل ما را 
دارایی به وجود آورده اســت. وقتی کسب و کار 
رونق ندارد، باید به همان نســبت مالیات گرفته 
شود. گفته می شود مالیات بر درآمد، وقتی که 
درآمد نیســت، مالیات باید کم شود. اما در سال 

های اخیر، این موضوع رعایت نشده است.
نوازنی در ادامه گفت: موضــوع بعدی مربوط به 

مالیات بر ارزش افزوده اســت. یکــی از دلایلی 
که اجناس ایرانی گران در می آید، این است که 
در چندین مرحله، مالیات بر ارزش افزوده اخذ 
می شــود. به همین دلیل نمی توانیم با کالای 
وارداتی، رقابت کنیم. رئیس اتحادیه ماشــین 
ساز و فلزتراش تهران اظهار کرد: بیش از چهارده 
پانزده سال است که مطالبه خود را بیان و مکاتبه 

می کنیم، اما تاثیری ندارد.
وی تصریح کــرد: اکنون تعاونی هــا نیز فعالیت 
ندارند و تاجران، مواد اولیه را وارد می کنند که در 
نتیجه مواد اولیه روز به روز گران تر می شــود. در 
صورتی که ما نمی توانیم قیمت کالا را روزانه بالا 
ببریم. این موضوعات باعث تعطیلی تعداد زیادی 
از واحدهای صنفی شده و واحد صنفی را تبدیل 
به واحد اجاره بگیر کرده اســت. نوازنی در پایان با 
تاکید بر اثرات سوء شرایط فعلی گفت: در نتیجه این 
اتفاقات، اشتغال آفرینی از بین می رود و کارکنان 
این واحدهــای صنفی، بیکار می شــوند. در این 
شرایط احتمال دارد بزهکاری در جامعه زیاد شود.

رئیس اتحادیه خواربارفروشان تهران گفت: برخی 
از از اقلام فروش در خواربار فروشی ها مثل برنج 
ایرانی که خرید یک کیسه از آن برای خانواده ها 
گران تمام می شــود، معمولا به اندازه نیاز و به 
صورت باز انجام می شود؛ اما فروش برخی کالاها 

به صورت باز ممنوع است.
رضا پاشــابیگی، رئیس اتحادیه خواربارفروشان 
تهران در بررســی چالش های مربوط به فروش 
اقلام باز گفت: در گذشــته مردم بیشتر تمایل 
داشــتند که اقلام مــورد نیازشــان از خواربار 
فروشــی را به صورت باز تهیه کننــد، چون با 
ایــن روش در وزن های مختلف می توانســتند 
خرید داشته باشــند. مثلا اگر فردی نیاز به ۵۰ 
گرم زردچوبه داشــته باشــد، خرید آن از نظر 
ریالی وقتی به صورت باز تهیه می شود، خیلی به 
صرفه تر است تا اینکه همان را به صورت بسته ای 
تهیه کند و دلیل مهم آن هم این بود که هزینه 
 بسته بندی ندارد و امکان خرید در وزن مورد نیاز 

ممکن است.
وی افزود: اما بــه مرور زمان و بحث بهداشــت 
فروش کالاها، یک سری از اقلام ملزم شدند که به 
صورت بسته بندی فروخته شوند. به عنوان مثال 
در گذشــته حتی کره هم به صورت باز فروخته 
می شد ولی به دلیل مسائل بهداشتی یکسری از 
اقلام را ترجیحا به صورت بسته بندی به فروش 
می رســانند. در زمانیکه محصولی وارد پروسه 
بسته بندی می شود، طبیعتا یک هزینه ای بابت 

آن بر فروش کالا اضافه می شود.
پاشابیگی خاطرنشان کرد: از طرفی یک سری از 
اقلام فروش در خواربار فروشی ها مثل برنج ایرانی 
که خرید یک کیسه از آن برای خانواده ها  گران 
تمام می شــود، معمولا افراد به اندازه نیازشان 
و در حد تــوان خرید انجــام می دهند، چون به 
فرض خرید یک کیســه ۱۰ کیلویی برنج ایرانی 
به ۱ میلیون تومان هم می رسد. بنابراین درباره 
خرید برنج به صورت باز مشــکلی وجود ندارد، 
در مورد شــکر هم آن چیزی کــه تنظیم بازار 
مشــخص می کند به صورت فله بــه واحدهای 

خوارو بار فروشی توزیع می شــود و مغازه داران 
هم موظف هســتند به دلیل بحث تنظیم بازار 
شکر را به صورت فله عرضه کند. اما در مجموع 
شــکر در بازار به صورت بســته بندی هم وجود 
 دارد که طبیعی اســت قیمت متفاوتی نســبت 

به شکر باز دارد.
رئیس اتحادیــه خواربارفروشــان تهــران در 
ادامه گفت: برخی از اقلام همــان طور که ذکر 
شــده دارای مجــوز از طرف وزارت بهداشــت 
برای فروش باز نــدارد. مثلا فروش کشــک به 
صــورت بــاز خیلی خطرنــاک اســت و اغلب 
فروش باز کالاهایی مثل آن را وزارت بهداشــت 
اعلام می کند که بــه فرض ازایــن تاریخ دیگر 
 واحدهای خوار و بار فروشــی اجــازه فروش باز 

را ندارند.
پاشــابیگی تصریح کرد: صنف خواربارفروشی 
صنف زحمت کشــی اســت و در هــر زمانی با 
چالش های مختلفی روبه رو بوده اســت. چه در 
زمان جنگ تحمیلی چه در دوره کرونا در صف 
اول خدمت رسانی به مردم بوده ایم و خواهشی که 
داریم این است که در بخش مالیات، دولت کمک 
کننده باشد تا عادلانه بحث اخذ مالیات از صنف 
اعمال شــود و خدایی نکرده واحدهای صنفی 

مجبور به تعطیلی نشوند.
وی در پایان گفت: مرجع رسیدگی به شکایات 
اداره تعزیرات است که زیر مجموعه ما به حساب 
نمی آید. کالاهای صنف خواربار فروشــی همه 
قیمت گذاری شده است و واحدهای صنفی که 
دارای پروانه کسب هستند، هیچ وقت دچار تخلف 
و گران فروشی نمی شوند چون پیوسته ارتباط 
مستمری با مردم دارند. مثلا سوپرمارکتی که در 
محل پیوسته با مردم آن منطقه در ارتباط است 
هیچ وقت با تخلف سعی نمی کند که مشتریان 
خود را از دســت بدهد. اگر تخلفی در این صنف 
دیده شده است، معمولا از طرف واحدهایی است 
که پروانه کسب ندارند و اغلب اگر گران فروشی 
در این واحدها دیده شــود توسط اداره تعزیرات 

پیگیری می شود.

عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف و رئیس اتحادیه 
فروشندگان مصالح ســاختمانی تهران از تداوم 
رکود بازار مصالح ســاختمانی خبر داد و گفت: 
این صنف از صنوف وابسته به صنعت ساختمان 
است. تا زمانی که صنعت ساختمان از رکود خارج 
نشود و دوباره رونق نگیرد، بازار ما در رکود کامل 

به سر می برد.
اسماعیل کاظمی، عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف 
و رئیس اتحادیه فروشندگان مصالح ساختمانی 
تهران با اشــاره به وضعیت ایــن صنف در نیمه 
نخست سال ۱۴۰۲ گفت: از ابتدای سال ۱۴۰۲ 
تا امروز بازار این صنف راکد، ساکت و آرام مانده، 
بدون اینکه اتفاق خاصی در آن باشد. وی افزود: 
این صنف از صنوف وابسته به صنعت ساختمان 
است. تا زمانی که صنعت ساختمان دوباره رونق 

نگیرد، بازار ما در رکود کامل به سر می برد.
عضو هیئت رئیســه اتاق اصناف تهران در مورد 
مصالحی که در بورس کالا عرضه می شود توضیح 
داد: کالاهایی که در بورس عرضه می شــوند به 
دلیل نوســانات بورس کالا، گاهی دچار نوسان 
قیمت می شوند و ممکن اســت افزایش قیمت 
هم داشته باشند. در دو ماه اخیر وزارت صنعت 
معدن توانست عرضه سیمان راکنترل کند و از 

گران شدنآن  جلوگیری نماید.
کاظمی افزود: یکی از مزایــای بورس تعدیل و 
شفاف سازی قیمت هاست. شفاف سازی قیمت، 
مانع تبانی تولید کننده و عاملان فروش می شود. 
با تعدیــل قیمت از صعودی شــدن قیمت کالا 
جلوگیری می شــود. عرضه در بورس با قیمت 
معین شده ار بروز مشــکل برای عاملین فروش 
و در نهایت مصرف کننــده جلوگیری می کند. 

ولی متاسفانه عملیات شفاف سازی قیمت ها در 
بورس کالا به درستی انجام نمی شود.

رئیس اتحادیه فروشــندگان مصالح ساختمانی 
تهران در ادامه گفت: موضوع دیگری که باید به 
آن توجه کرد، این که کالای عرضه شده در بورس 
عرضه طبق قانون نباید توسط ستاد حمایت از 
مصرف کننده نرخ گذاری شود. نرخ گذاری این 
کالاها مغایر قانون اســت. دیگر اینکه در بحث 
عرضه سیمان در بورس برای تشکل های صنفی 
و یا تعاونی ها ســقف خرید مشخص شده است 

که این مورد هم با قوانین بورسی مغایرت دارد.
کاظمی بیان کــرد. به تازگی از طــرف وزارت 
مسکن و شهرســازی بحث خروج ســیمان از 
بورس کالا مطرح شده اســت. خروج سیمان از 
بورس باعث افزایش این کالاها می شود. قیمت 
ســاختمان هم کاملا تحت تاثیر قیمت مصالح 
ساختمانی اســت. آهن و سیمان دو کالای مهم 
و استراتژیک در صنعت ساختمان به شمار می 
آیند. افزایش قیمت ایــن دو کالا نه تنها به طور 
مستقیم بر نرخ ساختمان تاثیرگذار است بلکه 
غیر مســتقیم بر قیمت کالاهای دیگر هم تاثیر 

می گذارد.
رئیس اتحادیه فروشــندگان مصالح ساختمانی 
تهران در خاتمه به موضوع حمل و نقل به عنوان 
یکی دیگر از مشــکلات صنف مذکور اشــاره و 
بیان کرد: در کنــار افزایش بی رویه کرایه حمل 
کالا، خودروهای حمل مصالح هم اکثرا فرسوده 
هستند. مسئولان و دولت مردان با حمایت خود 
از این صنف می توانند تسهیلات بانکی در اختیار 
صاحبان خودرو قرار دهند و به نوســازی شبکه 

حمل و نقل کمک کنند.

معاون پژوهش و فناوری سازمان تحقیقات، آموزش و 
ترویج کشاورزی با بیان اینکه ۹۸.۵ درصد بذر مورد نیاز 
کشور را در داخل تولید می کنیم، گفت: در تامین ارقام 
مشکلی نداریم و طرح های به نژادی رو به افزایش است 

و باید روی بحث به زراعی بیشتر تمرکز کنیم.
حســین جعفری در آئین بهره برداری از ســاختمان 
پایگاه دیم شهرستان خدابنده با بیان اینکه در سازمان 
تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی سند امنیت غذایی 
تدوین شده است، تصریح کرد: این سند کاربردی و به 
عنوان میثاق نامه  بخش کشاورزی است که ماه گذشته 
ابلاغ شد و رونمایی آن فعلا به تعویق افتاده است. معاون 
پژوهش و فناوری سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج 
کشاورزی خاطرنشان کرد: در این سند اهدافی که در 
سال ۱۴۱۱ باید به آن دست یابیم پیش بینی و تبیین 
شده است و در محصولات راهبردی مثل جو و گندم، 
برای اینکه قوت اصلی مردم را تامین کنیم به دیم زارها 

نیاز داریم.
وی میزان اراضی آبی کشور را ۲ میلیون هکتار برشمرد 
و گفت: با یک حرکت ساده می توان عملکرد را افزایش 
داد و هدف گذاری وزارت کشاورزی در تامین گندم و جو 
به عنوان دو محصول مهم، توجه به انتقال دانش فنی 
و توسعه فناوری نرم و سخت در حوزه دیم است. این 
مسئول با بیان اینکه در ۴۰ سال گذشته نزدیک ۲۰۰ 
رقم گندم دیم معرفی شده که ۴۷ مورد آن گندم دیم 
بوده است، یادآور شد: توان ژنتیکی افزایش یافته و تا 

نزدیک تولید چهار تن ارقام دست یافتی داریم.
وی اصلاح ارقام را یکی از کارهای سازمان تحقیقات 
کشــاورزی برشــمرد و گفت: ظرفیت ژنتیکی ارقام 
آبی و دیمی افزایش یافته است و در تامین هسته بذر 
به توفیقات خوبی دســت یافتیم؛ به طوریکه حدود 
۴۰۰ هزار تن بذر به ویژه در حــوزه غلات گندم و جو 

گواهی و تولید می شود و ۷ هزار تن نیز هسته های اولیه 
بذری تولید داریم. معاون پژوهش و فناوری سازمان 
تحقیقات، آموزش و ترویج کشــاورزی با بیان اینکه 
۹۸.۵ بذر مورد نیاز کشور را در داخل تولید می کنیم، 
ادامه داد: در تامین ارقام مشــکلی نداریم و طرح های 
به نژادی رو به افزایش است و باید روی بحث به زراعی 

بیشتر تمرکز کنیم.
جعفری با اشــاره به اینکه ناپایداری تولید مشــکل 
اصلی ما در دیم زارها بود، عنوان کرد: میانگین تولید 
گندم امســال در مزارع ۱۲۰۰ کیلوگرم اســت و به 
راحتی قابل افزایش اســت و باید آموزش، ترویج و 
انتقال این مفاهیــم مورد توجه قرار گیــرد. وی در 
ادامه از تدوین ســند امنیت غذایی خبر داد و گفت: 
انتقال دانش فنــی برای تولید دیــم راهبرد وزارت 
کشاورزی است؛ چرا که امنیت غذایی از موضوعات 
مهم کشــورهای دنیا اســت و خیلی جــدی به آن 
پرداخته می شــود. در ادامه نماینده مردم خدابنده 
در مجلس شورای اســلامی گفت: گسترش دانش 
فنی کشــاورزی نیازمند ارتباط منطقی بین مراکز 
تحقیقاتی با کشاورزان اســت . سیدالبرز حسینی با 
اشاره  به اینکه در کشــاورزی دیم، بخش اعظم کار 
توسط منابع آبی، محقق می شود که اگر نباشد برخی 
از اهداف مغفول می ماند، عنوان کرد: باید کاری کنیم 
که بیشترین بازدهی را با کمترین مصرف آب داشته 
 باشــیم و با توجه به تغییرات اقلیمی محکوم به این 

تفکر هستیم.
نماینده مردم خدابنده در مجلس شورای اسلامی توجه 
به موضوع دیم با دانش روز در تامین امنیت غذایی را 
مهم خواند و گفت: باید ارتباط منطقی برای گسترش 
دانش فنی کشاورزی در شهرستان ها ایجاد شود؛ چرا 
که کشاورزی با همه عوامل و حلقه های تولیدکنندگان 

و جامعه هدف نیازمند حمایت های مراکز تحقیقاتی 
است. وی در مورد اینکه مرکز تحقیقات کشاورزی و 
منابع طبیعی نیاز به تجهیزات بیشتری دارد، با بیان 
اینکه در نقاط مختلفی از شهرستان خدابنده می تواند 
نسبت به جمع آوری و ذخیره آب های سطحی اقدام 
کرد، یادآور شــد: کل آب تنظیمی اســتان در طول 
سال های متمادی به ۴۵ میلیون مترمکعب نمی رسید 
و با تلاش های فراوان آن را به ۱۰۰ میلیون مترمکعب 
رساندیم که همین میزان هم نسبت به استان های دیگر 
مورد اجحاف واقع شده اســت. این مسئول با اشاره به 
اینکه در استان های دیگر در بدترین شرایط بارندگی، 
برخی ســدها ۵۰ درصد آورده دارنــد، ادامه داد: باید 
کاری کنیم که بتوان بیش از ۱۰ میلیارد مترمکعب آب 

جمع آوری کرد.
در ادامــه رئیــس مرکز تحقیقــات کشــاورزی و 
منابع طبیعی اســتان زنجان گفت: ظرفیت و عرصه 
دیم کشــاورزی اســتان زنجــان بیشــتر از عرصه 
آبی اســت. نادر عباســی اظهار کرد: اســتان زنجان 
۲.۲ میلیون هکتار مســاحت دارد کــه ۱.۱ میلیون 
هکتــار آن را مراتــع و جنگل ها تشــکیل می دهد و 
 ۸۵۰ میلیــون هکتار به حوزه کشــاورزی اختصاص 

دارد.
وی سطح زیر کشت کشاورزی دیم را سه برابر کشت 
آبی دانست و افزود: اســتان ما خشک و نیمه خشک 
است و اغلب دشت ها ممنوعه و متوسط بارندگی بیش 
از میانگین کشوری اســت که این موضوعات ما را به 
سمت اولویت دادن به زراعت دیم زار سوق می دهد. این 
مسئول با اشاره به اینکه از نظر تولید گندم ۳۰۰ هزار 
هکتار سطح زیرکشت دیم داریم و ۲۰ هزار هکتار آن 
آبی است، عنوان کرد:  امسال ۵۰۰ هزار تن گندم تولید 
کردیم که برای پایداری آن توجه به این نکته ضروری 

اســت که اگر بر روی دیم زار انرژی بگذاریم، به دلیل 
وسعت سطح، اثربخشی بیشــتری دارد. رئیس مرکز 
تحقیقات کشاورزی استان زنجان با اشاره به اینکه برای 
حفظ امنیت غذایی باید تولید داشته باشیم و از طرفی 
با محدودیت مواجه هستیم، تصریح کرد: تلاقی این 
دو، به ورود دانش به کشاورزی یعنی همان کشاورزی 
دانش بنیان می انجامد. عباســی افزود: باید به سمتی 
برویم که با مصرف نهاده کمتر تولید بیشتر داشته باشیم. 
اغلب زمین ها در استان زنجان مرتع است و مزیت های 
زیادی از گونه های مختلف و گیاهان دارویی داریم و باید 

تمرکز را به حفظ و اقتصاد منابع طبیعی ببریم.
این مســئول در ادامه با اشــاره به خطر افت آب های 
زیرزمینی، عنوان کرد: ۶۵ درصد آب مصرفی استان 
زنجان از منابع زیرزمینی تامین می شود. رئیس مرکز 
تحقیقات کشاورزی اســتان زنجان با اشاره به اینکه 
میزان مصرف آب در استان یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
مترمکعب است، گفت: از این میزان یک میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون مترمکعب معادل ۷۸ درصد در بخش کشاورزی 

به مصرف می رسد.
وی با بیان اینکه میزان بارندگی اســتان نســبت به 
متوسط بارندگی کشور حدود ۳۰ درصد بیشتر است، 
خاطرنشان کرد: ۶۵ درصد آبی که مصرف می کنیم از 
منابع آب زیرزمینی و ۳۵ درصد از آب های ســطحی 
تامین می شود که این موضوع زنگ خطری را به صدا 
درآورده است؛ چرا که از ذخایر بیشتر استفاده می کنیم و 
در دراز مدت به ورشکستگی آبی می انجامد. این مسئول 
با تاکید بر اینکه باید از آب به اندازه ظرفیت اســتفاده 
کنیم، ابراز کرد: الگوی مصرف کنونی سبب شده است 
سطح آب های زیرزمینی پایین تر برود و در آبخوان هایی 
مثل ابهر، زنجان و سجاس از دهه ۷۰ کاهش آب های 

سطحی زیرزمینی را داریم.

بررسی های میدانی نشان 
می دهد با اقدامات نظارتی 
دولــت در بازار مســکن، 
قیمت  فروش و همچنین 
اجــاره امــلاک در نیمه 
دوم ســال تا حدودی به ثبات رسیده است. با وارد 
شدن به نیمه دوم سال،  تب جابه جایی ها در بازار 
مســکن فروکش کرده و بازار تا حدودی به آرامش 
رسیده است در این شرایط برخی متقاضیانی که در 
تابستان برای خرید یا جابه جایی مسکن دست نگه 

داشته بودند کم کم به بازار  می آیند.
قنبری یکی از متقاضیان اجاره مســکن در جنوب 
تهران به باشــگاه خبرنــگاران جــوان گفت: در 
مرداد مــاه به دنبال خرید یک واحــد ۵۰ متری با 
وام بودیم امــا هرچه در مناطق جنوبــی تهران از 
جمله مولــوی، امیریه،منیریه و وحدت اســلامی 
به دنبال خرید واحد چند ســال ســاخت گشتیم 

کمتر از متری ۴۰ میلیــون تومان پیدا نمی کردیم 
به همین خاطــر منتظر ماندیم تــا کمی از تنش 
بازار کاسته شــود. در حال حاضر از چند روز قبل 
که به مشــاوران املاک مراجعه مــی کنیم قیمت 
ها کمی شکســته و بازار آرامتر شده است و حتی 
 در برخــی از محلات متــری ۳۵ میلیــون تومان 

هم پیدا می شود.
چندی پیش مهرداد بذرپاش وزیر راه وشهرسازی در 
خصوص کاهش قیمت و بهبود وضعیت بازار مسکن 
اعلام کرده بود که بازار به رونق رسیده و قیمت ها 
در این بازار به سمت کاهش اســت و به طور قطع 
بازار در آینده با وضعیــت بهتری روبرو خواهد بود. 
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه در بخش مسکن 
جهش خوبی داریم، تاکید کرد: در بهار سال گذشته 
رشد بخش مســکن منفی ۹ درصد بود اما به گواه 
مرکز آمار این عدد بهار امسال به مثبت ۱.۶ رسیده 
است. وی گفت: با دســتور رئیس جمهور تیم ویژه 
برای آغاز  نهضت کاهش قیمت تمام شده مسکن 

راه اندازی می کنیم.

کاهش ۳.۳ درصدی قیمت مسکن در شهر 
تهران در شهریور

طبق آمارهای  بانک مرکزی، رشد بخش ساختمان 
در سه ماه اول ســال ۱۴۰۱ معادل منفی ۱.۹، در 
شش ماهه اول ۱۴۰۱ معادل منفی ۰.۶ ، در ۹ ماهه 
۱۴۰۱ معادل منفی ۱.۸ و در ســال ۱۴۰۱معادل 
منفی ۲.۳ ثبت شــده اســت. این آمار در ۳ ماهه 
نخست امسال به مثبت ۴.۷ رسیده است. همچنین 
بر اســاس آمار ارائه شده از ســوی بانک مرکزی، 
متوسط قیمت مســکن در ۱۸ روز شهریورماه در 
مقایسه با ۱۹ روز ماه قبل در مناطق شهری تهران 

۳.۳ درصد کاهش یافته است.
این گــزارش همچنین حاکی اســت که تغییرات 
قیمت مسکن در برخی از مناطق همچون منطقه 
۴ معادل ۱۸ درصد، منطقــه ۷ معادل ۷.۸ درصد، 
منطقه ۱۱ معادل ۱۲.۹ درصد، منطقه ۱۲معادل 
۵.۷ درصد، منطقه ۱۴ معادل ۰.۴ درصد، منطقه 
۱۵معادل ۷.۲ درصد و منطقه ۱۷ معادل ۱.۳ درصد 

افزایش بوده است.

براساس این گزارش یکی از مهم ترین اقداماتی که 
در حال حاضر زمینه ساز بهبود وضعیت بازار مسکن 
و بازار اجاره در کشور شده مربوط به تشدید نظارت 
ها بر مشــاوران املاک  اســت به طوری که طبق 
آخرین آمار بیش از ۸۰ هزار بازرســی از بنگاه های 
املاک سراسر کشور انجام شده و بعد از پیگیری ها 
و تذکرهای لازم، ۵ هزار و ۶۰۰ بنگاه مشاور املاک 
توسط پلیس امنیت اقتصادی پلمب شده است. هم 
اکنون نظم بهتری بر بازار حاکم شده است و اصناف 

نیز همکاری مناسبی دارند.
همچنین یکی از اقداماتی که به گفته بســیاری از 
کارشناســان اثرات  خوبی در حوزه بهبود وضعیت 
بازار اجــاره و خرید مســکن داشــت،  نظارت بر 
سکوهای انتشار آگهی و ســاماندهی آگهی ها در 
فضای مجازی بوده است به طوری که در حال حاضر 
اجرای این اقدام  توانسته بخش زیادی از قیمت ها 

را در بازار به ثبات برساند.
در همین رابطه اقبال شــاکری عضو کمســیون 
عمران مجلس گفت: کمیســیون عمران مجلس 
به طور قطع از اقدامات  وزارت راه وشهرســازی و 
اتحادیه  مشــاروان املاک در جهت انتشار آگهی 
در ســایت و فضای مجازی حمایت می کند. وی 
ادامــه داد: باید هــر آگهی که در فضــای مجازی 
برای خریــد و یا اجاره بارگذاری می شــود  دارای 
کد رهگیری از ســامانه املاک و اســکان باشد تا 
 شــاهد ثبت آگهی های تقلبی و جعلی در فضای 

مجازی نباشیم.
شاکری بیان کرد: وزارت راه وشهرسازی اقدامات 
موثری را در حوزه ســاماندهی آگهی ها در سایت 
های اینترنتی انجــام داده و همین اقــدام باعث 
شده اســت که از قیمت ســازی های مجازی در 
این ســایت ها جلوگیری شــود  و بازار به سمت 
تعادل پیــش رود. پیش از این هــم  بذرپاش وزیر 
راه وشهرسازی در خصوص سکوهای انتشار آگهی 
و ساماندهی آگهی ها در فضای مجازی، گفته بود: 
در جلسه گذشــته مصوبه ای داشتیم که نسبت به 
مقررات گذاری برای سکوهای انتشار آگهی مسکن 
و ساختمان تصمیماتی گرفته شد و جلسات خوبی با 
وزارت صمت و وزارت ارتباطات برگزار شد. سکوهای 
انتشار آگهی، مقررات را پذیرفته اند. مقرر است تا 
سکوهای انتشار آگهی ها، آگهی انتشــار را بعد از 
تایید هویت مالکان ملک توســط سامانه املاک و 

اسکان، منتشر کنند.
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ضرورت ساماندهی آگهی های فروش مسکن

۹۸.۵ درصد بذر مورد نیاز در داخل تولید می شودرکود بازار مصالح در امتداد رکود ساختمان سازی

مالیات صنف ماشین ساز و فلزتراش متعادل نیست

ممنوعیت فروش برخی کالاها به صورت باز
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فناوری و 
اطلاعات

سود ۴۰۰ درصدی برخی از شرکت های دانش بنیان
وزیر اقتصاد گفت: در هفته جاری اتفاق افتاده است که جذب ۲ هزار میلیارد تومان از بازار 
سرمایه توسط یک شرکت دانش بنیان در بازار سرمایه کشور بود. بعد از ظهر مراسم تبیین 
روش و افزایش سرمایه صندوق های پژوهش و نوآوری در وزارت اقتصاد برگزار شد. قاضی 
زاده هاشمی معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید در این مراسم گفت: منابع صندوق 
اشتغال کارآفرینی ایثارگران در قانون پیش، بینی شده است. وی ادامه داد: این منابع سهمی 
از منابع ریالی صندوق توسعه ملی بوده که در اختیار ایثارگران قرار می گیرد. برآورد ما این 
است که برای جذب منابع از صندوق توسعه ملی نیاز به ضمانت نامه داریم که اصلی ترین 
دغدغه ضمانت نامه است. در ادامه دهقانی معاون علمی و فناوری رئیس جمهور نیز در 
این مراسم گفت: وزارت اقتصاد پیشگام حمایت از شرکت های دانش بنیان است، جریان 
ایجاد شرکت های دانش بنیان طی ۲۰ سال آغاز شده است، این جریان با صندوق های 
پژوهش و فناوری آغاز شده است، زیست بوم شرکت ها به شدت بزرگ شده است و عموماً 
سه شرکت در این زیست بوم می بینیم، اول استارت آپ های کوچک، استارت آپ های 

میانی و شرکت هایی با قدمت ۱۰ سال که امروز تبدیل به صنعت شده اند.
دهقانی افزود: برخی از این شرکت ها ۳۰۰ تا ۴۰۰ درصد سوددهی دارند اما شرکت های 

استارت آپی کوچک به کمک های بلاعوض در حد ۲ میلیارد تومان نیاز دارند.
وی تصریح کرد: شرکت های میانی به تأمین مالی در حد ۲۰ میلیارد تومان نیاز دارند که 
ماهانه ۴ تا ۵ درصد سود دهی دارند. شرکت های بزرگ هم به تأمین مالی بزرگ در حد 
۲۰۰ میلیارد تومانی نیاز داشته و می توانند به اندازه سود بازار، تسهیلات را بازگردانند و 
به کمک های مالی کوچک بلاعوض نیاز ندارند. دهقانی خاطرنشان کرد: در ۲ ماه آینده 
بازار شرکت های دانش بنیان در بازار سرمایه افتتاح خواهد شد و اوراق برای تأمین مالی 
شرکت های دانش، بنیان برای اولین بار منتشر خواهد شد. در ادامه این مراسم سید احسان 
خاندوزی وزیر اقتصاد گفت: داستان تبصره ۱۸ یا کمک دولت به اشتغال در این ۲ سال یک 
داستان ویژه بود که از نیمه سال ۱۴۰۰ تا نیمه ۱۴۰۲ پنج مرحله انجام شد. وی خاطرنشان 
کرد: اتفاق مبارکی در هفته جاری اتفاق افتاده است که جذب ۲ هزار میلیارد تومان از بازار 
سرمایه توسط یک شرکت دانش بنیان در بازار سرمایه کشور بود. خاندوزی خاطرنشان کرد: 
مساله تأمین مالی شرکت های دانش، بنیان یکی از مهم ترین کارهای تأمین مالی دولت 
است که سازمان بورس آمادگی تأمین مالی را دارد و گمرکات کشور در این راستا ضمانت 
نامه را صادر می کندکه امیدواریم سهم بیشتری به صورت تأمین مالی اهرمی داشته باشیم.

بیشترین حجم شکایات ارتباطی مشترکان در ۲۰ استان
در شش جلسه کمیته عالی حفاظت از حقوق مصرف کننده، به شکایات ثبت شده ۲۰ 
استان کشور در سامانه ۱۹۵ رسیدگی و در مورد آنها تصمیم گیری شد. به گزارش سازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، کمیته عالی حفاظــت از حقوق مصرف کننده در 
جلساتی مجزا، ۱۲۷ شکایت ثبت شده مشترکین شرکت مخابرات ایران در استان های 
زنجان، گیلان، قزوین، بوشهر، فارس، کهگیلویه و بویراحمد، اصفهان، خوزستان، خراسان 
رضوی، تهران، کرمان، آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، البرز، مازندران، سیستان و 
بلوچستان، همدان، کرمانشاه، کردستان و ایلام در سامانه ثبت و پاسخگویی به شکایات 
)۱۹۵( که در فرآیند تعیین شده این سامانه بی پاسخ مانده بود را بررسی و رسیدگی کرد.

از مجموع ۱۲۷ شکایتی که در این جلسات بررسی شد مشکل مربوط به ۵۳ شکایت رفع و 
این شکایات مختومه اعلام شدند. بر اساس آمارهای موجود، استان های فارس با ۲۰ شکایت، 
گیلان با ۱۶ شکایت و آذربایجان شرقی با ۱۳ شکایت بیشترین آمار شکایات باز را به خود 
اختصاص داده بودند. بر اساس این گزارش، عدم رعایت تعرفه مکالمه، قطع ارتباط، عدم تأمین 
کابل سرقت شده، عدم واگذاری خط تلفن ثابت، مغایرت در محاسبه هزینه های قبض، عدم 
پاسخگویی مناسب و ارائه خدمات پشتیبانی نامطلوب، هزینه نصب و راه اندازی سرویس و عدم 
واگذاری سرویس، تأخیر در نصب و راه اندازی سرویس، قطع سرویس تلفن ثابت، عدم تضمین 
کیفیت سرویس ارائه شده، عدم خروج از PCM، سلب امتیاز خط مشترک و تغییر شماره در 
کابل برگردان بیشترین حجم شکایات ثبت شده توسط مشترکین این مناطق در سامانه ۱۹۵ 
را داشته اند. این جلسات با حضور مدیرکل دفتر حفاظت از حقوق مصرف کننده رگولاتوری، 
نمایندگان روابط عمومی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، مرکز بازرسی و دفتر رسیدگی و 
پاسخگویی به شکایات وزارت ارتباطات، مدیران کل مناطق ۹ گانه رگولاتوری، مدیران مناطق 

مخابراتی استان ها و نماینده شرکت مخابرات ایران برگزار شد.

ایران در بین معدود تولیدکنندگان »زنجیر شنی«
در حاشیه نمایشگاه بین المللی ماینکس ۲۰۲۳، از تجهیزات پیشرفته ماشین آلات معدنی 
رونمایی شد. دانش فنی ساخت این تجهیز هم اکنون در دست تعداد معدودی از کشورها از 
جمله ایران است. محصول دانش بنیان زنجیرهای شنی ویژه ماشین آلات راه سازی و معدنی 
که برای نخستین بار در کشور بومی سازی شده است، با حضور رئیس صندوق نوآوری و 
شکوفایی در دوازدهمین نمایشگاه بین المللی فرصت های سرمایه گذاری در معدن و صنایع 

معدنی ایران )ماینکس ۲۰۲۳( رونمایی شد.
یکی از اجزای اصلی زیر و بندی ماشین آلات راه ســازی و معدنی، »زنجیرهای شنی« 
مخصوص بولدوزها و بیل های مکانیکی است. این زنجیرها به دلیل قرار گرفتن روی سطوح 
مختلف از جمله سطوح شنی، خاکی یا سنگلاخی و بر اثر وزن زیادی که تحمل می کنند، 
دچار فرسایش شده و نیاز به تعویض و بازبینی دوره ای دارند. این محصول از فولاد آلیاژی 
ساخته شده و بحث اصلی درخصوص طراحی و ساخت این قطعه، بحث عملیات حرارتی 

و میزان سختی مورد نیاز برای ساخت آن است.
دانش   فنی تولید زنجیرهای شنی در اختیار کشــورهای محدودی از جمله ایتالیا، کره 
جنوبی و چین است؛ اما به همت پژوهشگران شرکت دانش بنیان صنایع آهنگری فلزکوب 
)صافکو( دانش فنی تولید این قطعه در کشور، بومی سازی شده و به تولید انبوه رسیده 
است. با این دستاورد، ایران در جمع معدود تولیدکنندگان زنجیرهای شنی قرار گرفت 

و گام مهمی در شکسته شدن انحصار و رفع مشکلات واردات این محصول برداشته شد.
این شرکت دانش بنیان ظرفیت تولید سالیانه ۴ هزار رشته زنجیر شنی را دارد. با سرمایه 
گذاری مناسب در حوزه تولید زنجیرهای شنی و قطعات زیر و بند، علاوه بر تامین کامل 
نیاز بازار و فراهم شدن زمینه صادرات، از خروج ســالیانه تا ۳۰ میلیون دلار ارز از کشور 

جلوگیری می شود.
محمدهادی مجلسی، مدیرعامل شرکت دانش بنیان در خصوص تولید این محصول گفت: 
حدود ۵۰ درصد هزینه ماشین آلات راه سازی و معدنی با توجه به نحوه کارکرد و عملکرد 
آنها، مربوط به قطعات زیر و بند است. وی خاطرنشان کرد: جهت تولید قطعات زیر و بند در 
داخل کشور تولیدکننده  عمده ای وجود نداشته و اکثرا این قطعات از کشورهایی مانند کره 
جنوبی، ایتالیا و چین که دانش فنی تولید این محصول را در اختیار دارند، وارد می شوند 

که ارزبری بسیار بالایی هم دارند.
 )KOMATSU( مدیرعامل این شرکت دانش بنیان افزود: برندهای معروفی مانند کوماتسو
و کاترپیلار )CATERPILLAR( این قطعات را برای ماشین آلات خود می سازند و چند 
شرکت بزرگ دیگر از جمله ITR، ITM،DCF  تولیدکننده تخصصی قطعات زیر و بندی 
ماشین آلات راه سازی و معدنی هستند. مجلسی با اشــاره به موفقیت پژوهشگران این 
شرکت در بومی سازی تولید زنجیرهای شنی تصریح کرد: با تلاش متخصصین و کارکنان 
این شرکت با تکیه بر روش مهندسی معکوس و بهره مندی از تجهیزات موجود، به دانش 
فنی ساخت این محصول دست یافته و برای نخستین بار به تولید این محصول در کشور 

نائل شده ایم. 
بعد از تولید نمونه های تحقیقاتی و آزمایشگاهی، قطعه عملکردی نیز با موفقیت تولید و 
مورد آزمایش قرار گرفت و اکنون، وارد فاز تولید انبوه این محصول شده ایم. در کنار تولید 
انبوه زنجیرهای شنی، طراحی و ساخت سایر قطعات زیر و بند ماشین آلات راهسازی و 
معدنی را نیز در دستور کار داریم. وی تأکید کرد: زنجیرهای شنی در ماشین آلات راه سازی 
و معدنی مورد استفاده قرار می گیرد و طبیعتا، مخاطب اصلی محصول تولیدی ما، کلیه 

صنایع معدنی و راه سازی هستند که دامنه بسیار وسیع و گسترده ای دارد.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهور با 
اعلام اینکه تــا آخر پاییز بازار 
ویژه دانش بنیان ها در بورس 
افتتاح می شود، گفت: شاخص 
دانش بنیان در بازار سرمایه ارزش گذاری می شود و اولین 
اوراق بدهی دانش بنیان ها نیز به زودی منتشر خواهد 
شــد. روح الله دهقانی فیروزآبادی در مراســم امضای 
تفاهم نامه افزایش سرمایه ثبتی صندوق های پژوهش 
و فناوری در وزارت اقتصاد تاکید کرد: وزارت اقتصاد از 
دستگاه های پیشرو در تقویت دانش بنیان کشور است 

که با برنامه و جدیت موضوع را پیگیری می کند.
وی با یادآوری اینکه نزدیک به دو دهه اســت که ایجاد 
شرکت های دانش بنیان در مسیر تبدیل علم و فناوری 
به ثروت از ایده تا اجرا در کشور دنبال می شود افزود: سه 
دسته شرکت در زیست بوم شرکت های نو تاسیس وجود 
دارد که یک دسته استارتاپ ها، دسته دیگر شرکت های 

پایدار شده و دسته سوم صنایع دانش بنیان هستند که 
در این حوزه سودهای ۳۰۰ تا ۴۰۰ درصدی می سازند 
که هر کدام از این شرکت ها نظام تامین مالی متفاوتی 

دارد.
معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان رییس 
جمهور ادامه داد: شرکت های اســتارتاپی کمک های 
بلاعوض نیاز دارند؛ شــرکت های متوســط که به سود 
ماهیانه ۴ تا ۵ درصد رسیده اند نیاز به کمک های بزرگتر 
ولی ترجیحی دارند و شــرکت های دانــش بنیانی که 
صنعت شده اند به پول های بزرگ سریع و حتی معادل 

سود بازارشان نیاز دارند.
دهقانی فیروزآبادی تاکید کرد: اگر بودجه عمومی دولت 
۲ هزار میلیارد تومان باشد باید ۲۰ تا ۶۰ هزار میلیارد 
تومان منابــع تحقیق و توســعه از جنس صندوق های 
پژوهش فناوری داشته باشــیم و الان این نسبت بسیار 
کم است و نه تنها بخش دولتی که بخش خصوصی این 
صندوق های ضمانت باید در این زمینه همراه و تقویت 
شود. وی اشــاره به ضرورت اســتفاده از ظرفیت بازار 
سرمایه برای شرکت های بزرگ گفت: دو ماه پیش نظام 
جدید ارزش گذاری دارایی های نامشهود را داشتیم و با 

این نظام بسیاری از مشکلات و بحث ارزش گذاری حل 
خواهد شد. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهور در ادامه به ســه اتفاق مهم که به زودی 
در این زمینه رخ خواهد داد اشــاره کرد و گفت: تا آخر 
پاییز بازار ویژه دانش بنیان ها در بورس افتتاح می شود. 

شــاخص دانش بنیان در بازار ســرمایه ارزش گذاری 
می شود و اولین اوراق بدهی دانش بنیان ها نیز به زودی 
منتشر خواهد شد. دهقانی فیروزآبادی تقویت اقتصاد 
دانش بنیان را یکی از نقاط قوتی دانست که در تعامل با 

کشورهای دنیا نیز محوریت دارد.

شاخص دانش بنیان در بازار سرمایه ارزش گذاری می شود

راه اندازی بازار ویژه دانش بنیان ها در بورس 

توانایی دانش بنیان ها در جبران عقب ماندگی تولید
مهدی غیبی، کارشناس فناوری

از آنجا که اهداف کسب وکارهای نوپا در راستای فرمایشات رهبر انقلاب و اقتصاد مقاومتی است بنابراین فرصتی برای جامعه ما فراهم شده که چنانچه استفاده درستی از آن شود به توسعه اقتصادی کشور کمک شایانی خواهد  کرد. باید 
یک تعریف درستی از کسب و کارهای جدید ایجاد شود و همچنین از تفکری که ما را به سمت استیو جابز شدن سوق می دهد امتناع کرده و از این رویکرد که تمام کسب کارهای نوپا به حوزه آی تی رهنمون می شود جدا پرهیز کنیم.

با ایجاد تعریف درست از کسب و کارهای نوظهور برای قشر تحصیل کرده جامعه می توان فرصت  های خوبی را در بازار کار ایران فراهم کرد به طوریکه در حوزه های مختلف کاری، مشاغل متعدد داشته و از تک بعدی شدن جلوگیری به عمل 
می آید. برای ایجاد اشتغال نیاز به دانستن علم مربوط به آن نیز هستیم و چنانچه بخواهیم شاهد پیشرفت اقتصادی کشورمان باشیم اصلی ترین نقطه سکوی پرتاب ما کسب و کارهای نوظهور است و بهترین زمان برای انجام آن در چنین 

فضاهایی است که قابلیت صادرات در بسیاری از زمینه ها مقدور می کند. 
تصور عموم این است که راه اندازی کسب و کارهای نوپا نیاز به سرمایه  زیادی نیاز دارند در حالی که گاهی  با سرمایه ای اندک نیز می توان کسب و کاری جدید راه اندازی کرد. در چنین مواقعی نقش شتاب دهنده ها و حامی ها بسیار پررنگ 

می شود چرا که حامی  یا شتاب دهنده با در اختیار قرار دادن امکانات لازم در نقش پدری دلسوز می تواند در رشد و پیشرفت استارت آپ ها نقش موثری ایفا کند.
در بخش تولید خطوط تولید متعلق به سالیان سال قبل است و نیاز به بروز رسانی و تجهیز مطابق با استانداردهای دنیا دارد. شــرکتهای دانش بنیان به لحاظ به روز بودن و ارتباط با دیگر کشورها، توانایی تجهیز خطوط تولید را دارند. 

فرسودگی خطوط تولید در سالهای اخیر به رشد و رونق تولید ضرباتی وارد کرد که اگر این بروز رسانی انجام شود توانایی جبران عقب ماندگی در بخش تولید امکان پذیر است.
دانش بنیان ها هم می توانند خود محصولات و کالاها را تولید کنند و هم می توانند به تولید جاری کشور کمک کنند. تولید دانش بنیان به لحاظ ارزش افزوده بالایی که دارد مشتری زیادی خواهد داشت و این مقوله به ارزآوری و به دنبال 
آن رشد اقتصادی منجر خواهد شد. از طرفی دیگر وقتی که بدنه سنتی سرمایه گذاران مشاهده کند که نسل جوان با کمترین سرمایه ها می توانند کسب وکارهای خوبی را راه اندازی کنند، در این حوزه سرمایه گذاری بیشتری خواهند 

داشت، امری که از سوی استارت آپ ها بیشترین نیاز به آن احساس می شود، امر سرمایه گذاری است.

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

یکی از برنامه های بین المللی توسعه صنعت ماهواره 
در کشور مذاکره با کشور روسیه و مهیا کردن الزامات 
فنی برای نمونه های بعدی ماهواره خیام است. یکی از 
برنامه های حوزه فضایی کشور در سال جاری در زمینه 
بومی سازی صنعت ماهواره تکمیل پروژه های ماهواره 
ظفر ۲، ماهواره پارس ۱، ماهواره ناهید ۲، ماهواره ناوک 
۱، ریز ماهواره های تحقیقاتی و انعقاد قرارداد طراحی 
و ســاخت ماهواره های »پارس ۲« و »ناهید ۳« و آغاز 
طراحی و ســاخت ماهواره پارس ۳ و ماهواره سار ۳۰ 

متری است.
براساس اعلام سازمان فضایی ایران همچنین طراحی 
و ســاخت ۱۰ ریز ماهواره با پیلود IOT تحت عنوان 
»منظومــه ماهواره ای شــهید ســلیمانی« به بخش 
خصوصی سپرده شده است و عقد قرارداد برای خرید 
تصاویر ماهواره های بومی با دقــت ۶ متر و ۴ متر را در 

دستور کار قرار دارد.

برنامه های بین المللی فضایی ایران
در بخش بین الملل نیز می توان به مذاکرات با کشــور 
روسیه و مهیاسازی الزامات فنی برای نمونه های بعدی 
ماهواره »خیام«، مذاکره با طرف خارجی برای طراحی 
و ساخت ماهواره سنجشــی )انتقال دانش( و ماهواره 

مینی ژئو )انتقال دانش( و تأمیــن ماهواره مخابراتی 
)ppp( اشاره کرد.

بخش دیگــری از برنامه های صنعت فضایی کشــور 
مربوط به توسعه صنعت پرتاب و مدار گذاری است. در 
این بخش نیز در ۲ حوزه بومی و بین المللی گام هایی 

برداشته شده است.

برنامه فضایی در بخش بومی سازی صنعت فضا
در بخــش بومی صنعت پرتــاب، ایجاد یــک LSP با 
 B اســتفاده ظرفیت بخش خصوصی، قرارداد ســریر
و پرتــاب مطابق قراردادهای منعقــده ماهواره برهای 
سیمرغ، ســیمرغ بهینه، ذوالجناح، قاصد )۲ فروند(، 
قائم )یک فروند(، پرتاب زیر مداری کپســول زیستی 
جز برنامه های اصلی فضایی کشــور است. همچنین 
در حــوزه بین الملل صنعــت پرتاب و مــدار گذاری، 
 برنامه قرارداد هــزار کیلوگرمی با طــرف خارجی در 

دستور کار است.
برنامه های حوزه فضایی کشور در بخش توسعه کاربردها 
و خدمات فضایی شــامل اجرای تفاهم نامه با سازمان 
نقشه برداری به منظور تولید و به روز رسانی نقشه های 
پوششــی کشــور، اجرای تفاهم نامه بــا وزارت جهاد 
کشاورزی در پایش گندم، جو، برنج، گوجه، عدس، پیاز 

و پنبه و اجرای تفاهم نامه با سازمان فناوری اطلاعات 
برای اســتفاده از تصاویر ماهواره »خیــام« در پنجره 
واحد زمین و توسعه سایر کاربردها و سامانه های ارزش 

افزوده می شود.
همچنین توسعه علوم و اکتشافات فضایی بخش دیگر 
برنامه های سازمان فضایی است که در بخش بین المللی 
برنامه های اکتشــافات فضایی )ماه( و در بخش بومی 
تکمیل و پرتاب کپسول زیستی و آغاز طراحی و ساخت 

کپسول با قابلت GNC در دست پیگیری است.

تکمیل پد پرتاب و سوله مونتاژ پایگاه پرتاب 
فضایی ملی

سازمان فضایی ایران در بخش توسعه زیر ساخت های 
کشور، سامانه رصد فضایی، توســعه آزمایشگاه های 
تست و تجمیع ماهواره کلاس ۵۰۰ کیلوگرم، توسعه 
فیزیکی آزمایشگاه تأمین تجهیزات تست و آزمایش، 
ایستگاه های زمینی سلماس و چناران را در دستور کار 
دارد و همچنین در پایگاه پرتــاب، تکمیل پد پرتاب و 
سوله مونتاژ پایگاه پرتاب فضایی ملی، پیشرفت فیزیکی 
فاز اول و آغاز عملیات عمرانی فاز دوم این پایگاه را در 

دست اقدام دارد.
از ســوی دیگر هر ســاله از ۴ تا ۱۰ اکتبر به نام هفته 

جهانی فضا نامگذاری شده است و امسال نیز برنامه های 
متعددی در هفته جهانی فضا برگزار می شــود و بدین 
ترتیــب از ۱۲ تا ۱۸ مهــر ماه اســامی مختلفی برای 
روزهای هفته جهانی فضا در نظر گرفته شــده است 
و برنامه ها متعددی در دانشــگاه های مختلف برگزار 

می شود.
چهارشنبه ۱۲ مهر با عنوان »فضا و کارآفرینی« و روز 
پنجشنبه ۱۳ مهرماه با عنوان »فناوری فضایی، صنعت 
پیشران«، روز جمعه ۱۴ مهر، با عنوان »فضا و توسعه 
زیست بوم های کارآفرینی«، روز شــنبه ۱۵ مهر ماه 
نیز عنوان »فضا و کارآفرینی برای نســل آینده« و روز 
یکشنبه ۱۶ مهرماه را با عنوان »فضا، اقتصاد آینده« و 
روز دوشنبه ۱۷ مهر را با عنوان »سرریز فناوری فضایی 
و کارآفرینی« و عنوان »فضا و فرصت های کارآفرینی« 
را برای ســه شــنبه ۱۸ مهرماه نامگذاری شده است 
که به این منظــور نشســت ها و کنفرانس های علمی 
نجومی، کارگاه علمی کودک، نوجوان و بزرگســالان، 
نمایشگاه دستی ساز و مســابقات کشوری و برنامه ای 
تحت عنوان شــب های ۳۶۰ درجه با رصــد و اکران 
آسمان نما، ســمینار بررســی فرصت های پژوهشی 
 مشترک در دانشــگاه ها و پژوهشــکده های مختلف 

برگزار می شود.

رئیس شبکه تبادل و انتقال فناوری D۸  از قرارداد ۳۰ میلیون 
دلاری ســرمایه گذاری فناورانه بین کشورهای مسلمان 
عضو شبکه دی هشت در حوزه های آی سی تی، تجهیزات 
پزشکی، دارو و انرژی خبر داد. میلاد صدرخانلو در حاشیه 
آئین گرامیداشت دهمین سالگرد تأسیس شبکه تبادل و 
انتقال فناوری دی هشت که در پارک فناوری پردیس برگزار 
شد، اظهار کرد: این شبکه در ۱۰ سال گذشته تلاش کرده 
که هدف اصلی خود را که توسعه همکاری های فناورانه بین 

۸ کشور مسلمان است را محقق کند.
رئیس شبکه تبادل و انتقال فناوری D۸ با اشاره به اینکه 
این همکاری های فناورانه در نهایت باید منجر به توسعه 
اقتصادی شود تا کمکی به سطح اقتصادی و رفاه کشورهای 
مسلمان باشد، گفت: ما در ۱۰ سال گذشته از ابتدا تلاش 
کردیم یک سری همکاری ها بین کشــورها رقم بزنیم و 
با استقبال از فعالیت های این شــبکه موفق شدیم سایر 
کشورهای مسلمان را هم مشمول طرح ها و پروژه های این 

شبکه کنیم .
صدرخانلو با بیان اینکه کشورهایی مثل عراق، امارات، عمان 
و هندوستان همکاری های مهمی را با این شبکه و بالاخص 
ایران آغاز کرده اند، گفت: اخیراً در نشست فناوری و تجاری 
استپ در اصفهان، یک تفاهم نامه بین یک شرکت ایرانی و 
مسلمان هندی منعقد و مقرر شد ایران محصولات تجهیزات 
پزشکی خود را )تجهیزات پزشکی تشخیص نارسایی قلبی 

نوزادان( به این کشور صادر کنند که این توفیقات از ثمرات 
رویداد دی هشت است.

وی با اشاره به اینکه ایران در ۱۰ ســال گذشته در حوزه 
سرمایه گذاری رویدادی را در شبکه تبادل دی هشت به 
نام نشست سرمایه گذاری فناوری پایه گذاری کرده است، 
افزود: در این نشست ما تلاش می کنیم سرمایه گذارانی را 
که به طور ویژه بر روی فناوری کار می کنند را دعوت کنیم؛ 
این رویداد تاکنون ۵ دوره برگزار شده و در حال حاضر در 
دوره پنجم شاهد ۳۰ میلیون دلار قرارداد سرمایه گذاری 
فناورانه بین کشورها در حوزه های آی سی تی، تجهیزات 
پزشکی، دارو، انرژی هستیم و کار به جایی رسید کشورهای 
دیگر مثل مالزی، پاکستان و نیجریه درخواست میزبانی 
دادند و تا ۲۰۲۶ میزبانی رویداد رزرو شده است. این رویداد 
در ســال ۲۰۲۴ در مالزی، ۲۰۲۵ در نیجیریه و ۲۰۲۶ در 

پاکستان برگزار خواهد شد.
رئیس شبکه تبادل و انتقال فناوری دی هشت با اشاره به 
بررسی ورود سایر کشــورهای غیرمسلمان مثل روسیه و 
چین به این گروه گفت: این پیشنهاد اخیراً دریافت شده و 
این موضوع را در دبیرخانه شبکه تبادل دی هشت بررسی 
می کنیم. نمایندگانی از کشورهای چین و روسیه به عنوان 
مخاطبان آزاد در رویدادهای دی هشــت حضور داشتند 
اما امید داریم با ادامه مذاکرات به طور رســمی ان ها را در 

پروژه ها مشارکت بدهیم.

معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزارت ارتباطات گفت: 
زیر ساخت های  دولتی طرح »ابر دولت« برای ذخیره سازی 
و پردازش اطلاعات در تهران اجرا شــده است و به زودی 
تجهیزات مرتبط در کلانشهر مشــهد به اجرا در می آید. 
علی اصغر انصاری در دیدار با استاندار خراسان رضوی افزود: 
تجهیزات و زیر ساخت ۹۰ شبکه مشهد) وسایل فیزیکی 
در شبکه مخابراتی که قادر به ارسال ویا دریافت یا اطلاعات 
باشد( فراهم است. وی ادامه داد: در وزارت خانه نیز به اجرای 
هرچه سریع تر پروژه فیبر نوری در کلانشهرها مخصوصا در 
شهر مشهد توجه ویژه وجود دارد و امیدواریم با رفع موانع 

این طرح نیز در سایر مناطق مشهد اجرا شود.
استاندار خراسان رضوی نیز با اشاره به اجرای  پروژه فیبر 
نوری در برخی مناطق شهر مشهد گفت: تلاش لازم برای 
اجرای طرح فیبر نوری در تمام مناطق کلانشهر مشهد تا 

پایان دولت سیزدهم وجود دارد.
یعقوبعلی نظری با اشــاره به برخی از طــرح های بزرگ 
مخابرات و ارتباطی افزود: از جمله پروژه »قطب داده« که 
سال گذشته ، روند اجرایی آن آغاز شده است نیاز به سرعت 
بیشتری دارد. وی به موضوع پوشش اینترنت و تلفن همراه 
در روستاهای استان خراسان رضوی نیز اشاره کرد و گفت: 
برخی روستاها در سال ۱۴۰۲ در فهرست اجرای پروژه های 
ارتباطاتی از قبیل پوشش اینترنت و تلفن همراه قرار دارد 
و برخی  نیز برای اجرای طرح های ارتباطی در سال ۱۴۰۳ 

مشخص شده اند.
استاندار خراسان رضوی به پروژه فیبرنوری  در مشهد اشاره 
کرد و گفت: در مناطق ۹ و ۱۱ مشهد پروژه فیبر نوری در 
حال اجرا است که تا کنون نیز ۸۰درصد پیشرفت فیزیکی 
داشته است. همچنین امیدواریم تا پایان دولت سیزدهم 

همه مناطق شهر مشهد به فیبرنوری مجهز شود.
بر اساس لایحه برنامه هفتم توسعه برای سالهای ۱۴۰۲ تا 
۱۴۰۶، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات مکلف است با 
مشارکت و سرمایه گذاری بخش های خصوصی و یا غیر 
دولتی زیر ساخت های لازم برای توسعه اقتصاد دیجیتال اعم 
از ارتباطی و اطلاعاتی )ابری و ذخیره سازی و پردازش سریع 
را فراهم آورند. هی کلیه دستگاه های سیاست گذار موضوع 
ماده این قانون مکلفند تا پایان سال اول این قانون نسبت 
به تدوین برنامه تحول دیجیتال و توسعه اقتصاد دیجیتال 
بخش خود و پروژه های پیشران بر بستر ابری با سازوکارهای 
تأمین مالی آن ها از محل منابع غیر عمومی اقدام و آن را به 
تصویب هیأت وزیران برسانند. وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات مکلف است ظرف مدت یک سال با اولویت استفاده 
از الگوی مشارکت عمومی خصوصی نسبت به ایجاد تقویت و 
استقرار زیر ساخت یکپارچه ابری دولت هوشمند اقدام کند. 
دستگاه های اجرایی مشمول ماده این قانون مکلفند مراکز 
داده اصلی و پشتیبان خود را به زیر ساخت یکپارچه ابری 

دولت هوشمند انتقال دهند.

سازمان فضایی اعلام کرد:

۸ ماهواره ایرانی در انتظار ساخت و پرتاب

پیشنهاد ایران برای راه اندازی صندوق فناوری

قرارداد ۳۰میلیون دلاری در ۴حوزه فناوری بین ۸ کشور مسلمان
معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزارت ارتباطات مطرح کرد

اجرای طرح ارتباطاتی ابردولت در مشهد
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کشاورزي

يكــي از مشــكلات چرخــه توليد 
محصــولات كشــاورزي؛ موضــوع 
بازاريابي و دسترسي به خريدار است 
كه به گفته كارشناسان حوزه بازاريابي 
دليل اين مســاله، پراكندگي مناطق 
روســتايي و دوري آن از مراكز فروش است. از قديم تا به الان 
عرضه محصولات كشاورزي و دامداري از طريق واسطه هايي 
صورت مي گرفت كه اين امر باعث مي شــد كه ســودمندي 
روستاييان از توليد محصولات روســتايي به حداقل برسد و 
واسطه ها بيشترين سود را كسب كنند. بسياري از متخصصان 
و كارشناسان بخش كشــاورزي معتقدند كه امروزه بازاريابي 
يكي از ضرورت هاي نظام توليد كشاورزي است كه اهميت آن 
در فرآيند توليدات روستايي بسيار مشهود است. بازاررساني 
محصولات كشاورزي شامل تمام فعاليت ها از مرحله برداشت 

مواد خام از مزرعه تا مرحله مصرف نهايي فرآورده مي شود. 

  اصلاح نظام بازار كشاورزي
احمد روستا، استاد دانشــگاه و كارشــناس حوزه بازاريابي 
معتقد است كه بازار رساني محصولات كشاورزي شامل تمام 
عملياتي است كه موجبات انتقال فرآورده هاي كشاورزي اعم 
از محصولات زراعي، دامي، سردرختي و غيره از مراكز توليد 
به مراكز مصرف را )مصرف نهايي( فراهم مي كند. اين اســتاد 
دانشگاه در گفت وگو با »كسب و كار« با اشاره به اهميت توجه 
به بحث بازاريابي محصولات كشاورزي، مي گويد: اصلاح نظام 
بازار محصولات كشاورزي، اهميت بسياري در فرآيند توسعه  
بخش كشاورزي دارد، چراكه بســياري از طرح هاي فني در 
جهت افزايش كيفيت و بهره وري فرآيند توليد به دليل نقصان 
نظام بازار محصولات كشاورزي و ضعف اقتصادي توليدكننده، 
در عمل اجرا نمي شوند. اين كارشناس در ادامه با تاكيد بر اين 
موضوع كه سياست هاي كلان نظام بخش كشاورزي بر حمايت 
موثر از سامان دهي فرآيند توليد و اصلاح نظام بازار محصولات 
كشاورزي است، معتقد است كه اين درحالي است كه به دليل 
ساختار نامناســب نظام بازار محصولات كشــاورزي، فاصله 
بسياري بين قيمت بازار سرمزرعه و بازار مصرف ديده مي شود 
كه هيچ يك از توليدكنندگان و مصرف كنندگان از آن منتفع 
نمي شوند، بلكه اين وضعيت موجب ضعف روز افزون اقتصادي 

توليد كنندگان و تقويت ساختار واسطه گري شده است. 

  عدم حمايت دولت در توسعه بازار
به گفته اين اســتاد دانشــگاه درحال حاضر شــكايت اصلي 
كشاورزان درباره چگونگي عرضه محصولات توليدي آنان در 
بازار مصرف، پايين بودن ســهم دريافتي آنها از قيمتي است 
كه مصرف كننده پرداخــت مي كند كه البته روســتا معتقد 
اســت كه اين امر ناشــي از كمبودهاي موجود در ســاختار 
بازار محصولات كشاورزي است. وي نامناسب بودن ساختار 
تســهيلات بازاريابي، ناپايداري قيمت، فصلي بودن توليدات 
كشاورزي، نامناسب بودن سيستم اطلاع رساني بازار، هزينه 
بــالاي توليد و ضايعات فــراوان در طول مراحــل توليد را از 
جمله مســائل و مشــكلات بازاريابي محصولات كشاورزي 
مي داند و ادامه مي دهد: حضور دلالان و واسطه هاي فراوان و 
همچنين نامناسب بودن حمايت هاي دولت در زمينه توسعه 
بازار و سياست هاي بازاريابي توليدات روستايي از ديگر موانع 
توســعه بازاريابي محصولات كشاورزي اســت كه همه اين 
عوامل دســت به دست هم داده و مانع دســتيابي كشاورزان 
به درآمدهاي بالا و افزايش ارزش افزوده مي شــود. اين استاد 
دانشگاه معتقد اســت كه روش هاي بازاريابي سنتي، امروزه 
در دنيا منسوخ شده است بنابراين لازم است توليدكنندگان و 
اتحاديه هاي روستايي و كشاورزي كشور آموزش هاي جديد 
 را در زمينه بازاريابي فرا گيرند تا بدين ترتيب دست واسطه ها 

كوتاه شود. 

  استفاده از تجارت الكترونيك
اين كارشناس كشــاورزي اســتفاده از تجارت الكترونيك را 
براي توسعه بازاريابي كشاورزي مفيد مي داند و معتقد است: 
يكي از مشكلات چرخه  توليد محصولات كشاورزي، موضوع 
بازاريابي و دسترســي به خريدار اســت كه اين امر به دليل 
پراكندگي مناطق روستايي و دوري آن از مراكز فروش است. 
وي در ادامه با تاكيد بر  اين موضوع كه يكي ديگر از معضلات 
توليــد محصولات روســتايي، نبود اطلاع كافــي از تقاضاي 
بازار اســت، مي گويد: در نتيجه اين امر گاهي شاهد كميابي 
برخي از محصولات در بعضي از ســال ها هســتيم و گروهي 
ديگر از محصولات، مازاد تقاضاي بازار عرضه مي شــوند. اين 
كارشناس كشاورزي بر اين باور است كه براي توليدكنندگان 
مناسب ترين شيوه فروش محصول در صورت وجود خريداران، 
به صورت ســلف خر )پيش فروش( اســت و ادامه مي دهد: از 

طريق تجارت الكترونيك براي روســتاييان مي توان به حل 
اين معضل پرداخت و گســترش بازارهاي موجود در ســطح 
كشور، خدمات بهتر براي مشــتريان، افزايش درآمد و فروش 

روستاييان و نبود واسطه ها را فراهم كرد. 

  لزوم برنامه ريزي و مديريت 
اين استاد دانشگاه در بخشي ديگر از صحبت هاي خود با اشاره 

به اين موضوع كه تا زماني كه زيرســاخت هاي لازم در بخش 
كشاورزي فراهم نشــود، نمي توان در بازار كشاورزي تحول 
ايجاد كرد، مي گويد: كشاورزي نياز به برنامه ريزي، مديريت و 
سازماندهي دارد و استفاده از فناوري ها، ابزارآلات و تكنولوژي 
نوين مي تواند بازدهي محصول را بالا ببرد، از سوي ديگر بايد 
زمان كشت را بدانيم، زمان برداشت محصولات سردرختي را 
بدانيم و سپس با استفاده از ماشين هاي خاص وارد بازار كنيم. 

روستا با اشاره به بورس كشاورزي ايران، تاكيد مي كند: بورس 
يكي از بازوهاي اقتصادي كشور است اما بورس كشاورزي در 
ايران منفعل اســت و در تمام دنيا محصولات كشاورزي وارد 
بورس مي شوند اما در ايران پايين بودن درآمدهاي كشاورزي، 
نبود نهاده ها، بالا بودن قيمت ادوات، مشــكلات آب و وجود 
كشاورزي سنتي، مشكلات توليد را بالا برده و باعث شده بخش 
كشاورزي نتواند در بورس رقابت خوب و مناسبي داشته باشد. 

»كسبوكار«مشكلاتبازاريابيمحصولاتكشاورزيرابررسيميكند

ساختار نامناسب نظام بازار،  بلاي جان کشاورزان

زعفــران را مي تــوان از جنبه هــاي 
دارويــي، صنعتي و تغذيــه اي مورد 
بررســي قرار داد و اهميت ديگر اين 
محصول را بايد در نحــوه صادرات و 
عرضه آن در بازار ايران مورد نقد قرار 

داد. 
به گفته كارشناســان نحوه بســته بندي اين محصول داراي 
اشكالاتي اســت و اين موضوع باعث بروز مشكلاتي در زمينه 
توليد و صادرات آن خواهد شــد. از طرفي كشــوري همچون 
افغانستان كه در سال هاي گذشــته پيازچه زعفران را از ايران 
خريداري مي كرد، اكنون پيشرفت قابل ملاحظه اي را در توليد 
زعفران كرده است و به دنبال گرفتن نبض بازار خاورميانه است. 
چين هم به نوعي با استفاده از زعفران ايراني در بسته بندي هاي 
مختص به كشــور خود و به نوعي با برند ســازي سودجويانه، 
آسيب هاي جدي را به زعفران كشور وارد كرده است. فعالان 
صنفي اعتقاد دارند كه فعاليت مخرب دلالان در بازار زعفران 
هم يكي از عوامل نوسان قيمت در بازار اين محصول شده است 

و آنها خواستار برخورد جدي با برهم زنندگان بازار هستند. 

شكست در توليد و صادرات زعفران با عدم نظارت 
بر نحوه بسته بندي 

نماينده خراســان جنوبي در اتاق اصناف ايران تاكيد كرد: اگر 
فكري براي بسته بندي زعفران نكنيم، در توليد و صادرات آن با 

شكست مواجه خواهيم شد. 
حســن مالكي نژاد از كاهــش توليــد زعفــران از 14تن به 
11 تــن خبــر داد و گفت: ســالانه 14 تن زعفران خشــك 
در قائنات توليد مي شــد كه امســال به دليل خشكســالي و 
حمايت نشــدن از توليدكنندگان، توليد زعفــران به 11 تن 
كاهش يافته اســت. رئيس اتاق اصناف شهرســتان قائنات 
با بيــان اينكه درآمــد اصلي مــردم در شهرســتان قائنات 
توليد زرشــك و زعفران اســت، تصريح كرد: در چند ســال 
اخير افغانســتان با خريد پيازچه زعفــران از توليدكنندگان 
ايراني اقدام به توليد زعفــران كرده و بــه زودي رقيب ايران 
 مي شود، اين موضوع باعث ضرر و زيان توليدكنندگان كشور 

شده است. 

نبود كارخانه هاي بســته بندي زعفران در كشور 
ضعف اصلي توليد به  حساب مي آيد

مالكي نژاد افــزود: نبود كارخانه هاي بســته بندي زعفران در 
كشور ضعف اصلي توليد به  حســاب مي آيد و با توجه به اينكه 
بارها خواســتار تاسيس كارخانه هاي بســته بندي در قائنات 
شده ايم، تاكنون اقدامي صورت نگرفته است، اگر فكري براي 
بسته بندي محصولاتمان نكنيم در صنعت زعفران با شكست 

مواجه خواهيم شد. 
مالكي نژاد تصريح كرد: زعفران توليد شده در قائنات از طريق 
واسطه ها با كمترين قيمت خريداري و سپس به صورت فله اي 

به امارات و اسپانيا صادر مي شود و كشور اسپانيا زعفران ايراني 
را با بسته بندي مرغوب به فروش مي رساند. 

وي با بيان اينكــه دولت تاكنون حمايتــي از مهم ترين توليد 
كشور كه زعفران است، نداشــته، افزود: تاسيس كارخانه هاي 
بســته بندي به نفع توليد و صادرات ايران است زيرا مي توانيم 
توليد داخلي را با نام ايراني و با بهترين بســته بندي به جهان 

صادر كنيم. 

درآمد پايين واحدهاي صنفي عرضه كننده زعفران 
به دليل ركود و خشكسالي در قائنات 

مالكي نژاد اظهار كرد: تمام توليدكنندگان زعفران خواســتار 
ايجاد كارخانه هاي بسته بندي و جلوگيري از صادرات زعفران 

به صورت فله اي هستند. 
وي ركود بازار در ســال جاري را بي ســابقه دانست و گفت: با 
وجود ركود و خشكسالي در قائنات امسال واحدهاي صنفي از 

كمترين ميزان درآمد برخوردار بوده اند. 

قيمت زعفران همواره در حال تغيير است
نادر كامران فر؛ بنكدار مواد غذايي در بازار بزرگ تهران از وجود 
زعفران هاي تقلبي در بازار خبر داد و اظهار داشت: در ابتدا بايد 

عنوان كنم تخلفي كه كشــور چين در زمينه عرضه زعفران 
انجام مي دهد، باعث تاسف است. زعفران قائنات با بسته بندي 
و الحاق برند مختص به چين، وارد بازار كشورها مي شود و اين 
عمل سودجويانه بايد جوابي از سوي كشورمان داشته باشد و 
بهترين راه اين است كه صادرات زعفران در تلاطم نباشد و در 
اين مسير برنامه ريزي هاي مناسبي مدون كرد. وي در گفت وگو 
با »كسب وكار« ادامه داد: همچنان زعفران تقلبي در بازار عرضه 
مي شود و سازمان حمايت از مصرف كنندگان و اداره بازرسي بايد 

اين مورد را كنترل كنند. 
كامراني فــر تصريح كــرد: فعاليــت مخــرب دلالان هم در 

به هم ريختن بازار زعفــران موثر بوده اســت، در حال حاضر 
برهم زنندگان بازار اين محصول، نقش زيادي در روند افزايشي 

قيمت زعفران داشتند. 
اين فعال صنفي با اعلام اينكه قيمت زعفران همواره در حال 
تغيير است، عنوان كرد: ايران جزو بزرگ ترين توليدكنندگان 
زعفران در جهان است چرا مسئولان ذيربط نبايد عوامل موثر و 
مخرب در توليد، توزيع و صادرات اين محصول را به طور دقيق 

ارزيابي كنند؟
 وي درباره نحوه تقاضا براي خريد طلاي سرخ گفت: زعفران 

هرچه خشك باشد تقاضا براي آن در بازار بيشتر است. 

بهدلیلخشكسالیقائناتصورتگرفت

کاهش درآمد واحدهای صنفی فروشنده زعفران
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گردشگری

»کسبوکار«ازنقاطگردشگریجنوبایرانگزارشمیدهد

عسلويه؛ همزيستي صنعت و طبيعت
از بهترين گزينه هايي كه در اين روزهاي سرد 
پاييزي مي توان براي سفر انتخاب كرد، خليج 
نايبند واقع در بندر عسلويه است. خليجي كه 
زيبايي مسحور كننده اش از چشمان گردشگران 
پنهان مانده و با اندكي توجه مي تواند به يكي از نقاط توريستي 
كشور تبديل شود.  امروزه عســلويه به خاطر ميدان هاي وسيع 
گازي اش در جهان معروف است و هنگامي كه شما در اين شهر تردد 
مي كنيد، آن چيزي كه بيش از هرچيزي نظر شما را جلب مي كند 
دكل هاي گاز در دامنه كوه و مجتمع هاي عظيم گازي است كه شهر 
را به صورت يك مجتمع بزرگ صنعتي نشان مي دهد و سنگيني 
بوي گاز را شما همه جا حس مي كنيد اما كافي است شما قدري از 
شهر فاصله بگيريد و به سمت خليج نايبند برويد تا زيبايي هاي اين 

منطقه را حس كنيد. 
از نظر گردشــگري خليج نايبند در ساحل شمالي منطقه نايبند 

با وســعت 4130 هكتار يكي از ارزشــمندترين زيستگاه هاي 
دريايي خليج فارس اســت. حوزه هاي متعدد، جنگل هاي حرا، 
سواحل ماسه اي درخشــان در بخش هاي شــمالي و شرقي و 
سواحل صخره هاي داراي حاشيه باريك ماسه اي و بخش غربي 
منطقه حفاظت شده نايبند، دشت هاي مشجر و دره هاي عميق 
و صخره هاي عظيم در بخش جنوبي بديع ترين چشــم اندازهاي 
طبيعي سواحل خليج فارس را يكجا گرد آورده است، همچنين 
فاصله اندك رشته كوه هاي سر به فلك كشيده زاگرس و ساحل 
ماسه اي درخشان و زيباي خليج نيلگون فارس، پوشش گياهي 
سرســبز در جاي جاي منطقه، امتداد خشكي دماغه نايبند در 
خليج فارس و به وجود آوردن خليــج نايبند، وجود صخره هاي 
مرتفع مناسب براي ماهي گيري و درختان كهنسال انجير معابد 
در دماغه پارك نايبند به همراه هوايي مناســب و دلپذير منطقه 
عسلويه را به مكاني رويايي براي گردشگري تبديل كرده است. 

آب آرام و بي صدا در لابه لاي درختان هميشه سرسبز حرا و وجود 
خرچنگ ها، ماهي ها و ديگر آبزيان در ميان آنها، بالا و پايين رفتن 
آب در طول شبانه روز در نتيجه جزر و مد خاطره اي به ياد ماندني را 

براي بازديد كنندگان اين جنگل  به وجود می آورد. 
علاوه بر آن نايبند داراي ارزش هاي زيســتي منحصر به فردي 
جهت زاد و ولد پســتانداراني نظير قوچ و ميش، كل و بز است. از 
پستانداران دريايي كه در بخش آبهاي آزاد موجود در پارك يافت 
مي شود، مي توان انواع دلفين و نهنگ را نام برد كه عمق زياد آب 
در اين بخش دلفين ها را متوجه خود ساخته و شيرجه زدن دلفين ها 
و شناي دسته جمعي كوســه ماهي ها از صحنه هاي بسيار زيباي 
طبيعي اين قسمت از پارك است. مجموعه خليج نايبند و منطقه 
حفاظت شده نايبند محيط مناسبي را براي زيست و تغذيه انواع 
بي مهرگان، ماهي ها، خزندگان، پرندگان و پستانداران فراهم آورده 
است كه بسياري از آنها گونه هاي نادر يا در حال انقراض محسوب 
مي شوند. از ساير پستانداران خشكي زي موجود در منطقه مي توان 
به گرگ، شغال، خرگوش، روباه و انواع جوندگان نيز 

اشاره كرد. 
جالب است بدانيد كه روزگاري اين 
منطقه از لنگرگاه هاي معروف منطقه 
بوده و بعد از ويراني سيراف در نيمه 
دوم قرن چهارم هجري عســلويه و 
به ويژه خليج نايبند كسب موقعيت بازرگاني كرده 

و جانشين سيراف شده و كشتي ها در نايبند پهلو مي گرفته اند. 
عسلويه در دوران آل بويه بســيار آباد بوده و اين سلسله در اين 
لنگرگاه فيلخانه عضدي، قصر خســرو، گمرك خانه و عمارت 
كوشــكنار را بنا كرده اند. به گفته مورخين آباداني نايبند خيلي 
دوام نداشــته و با رونق گرفتن جزيره كيش، نايبند رو به ويراني 

نهاده است. 

در جنوب نايبند و نزديك راس خليــج نايبند در دو منطقه آثار 
خرابه هاي قديمي از دوران آل بويه باقي مانده اســت؛ يكي به 
نام قصر خسرو و ديگري به نام بســاتين. در كناره هاي بساتين 
قبرستان وســيعي وجود دارد كه قبور اســلامي با سنگ هاي 
شكســته و سرســتون هاي عمارات و بقاياي مسجدي قديمي 
به چشــم مي خورد. بنابر اعتقاد عده اي اين محل همان فيلخانه 
 عضدي اســت كه در دوران ديلميان در اين منطقه ســاخته 

شده است. 
درباره پوشش گياهي پارك ملي نايبند مي توان گفت كه شامل 
اجتماعات حرا و ســاير گياهان آبزي نظير علف هاي دريايي و 
جلبك ها در اكوسيستم هاي ساحلي و گياهان مقاوم شورپسند 
نظير گز، علف شور، شصت عروسان و خارشتر در مناطق دور از 
ساحل است. از ساير گونه هاي گياهي در ارتفاعات و دشت هاي 
مرتفع مي توان كُنــار، كهور ايراني، انجيرمعابد، انارشــيطان، 
اســتبرق، قيچ، دافني و صبرزرد را نام بــرد. درختان حرا در 
حوزه هاي نايبنــد مهم ترين جامعه گياهي منطقه را تشــكيل 
مي دهند. استان بوشهر شــمالي ترين رويشگاه درختان حرا در 
خليج فارس است. جنگل هاي حرا جزو باارزش ترين زيستگاه هاي 
ساحلي است. لازم به يادآوري است درختاني نظير انجير معابد 
 با تنه هاي تنومند و درختان حرا با داشــتن ريشــه هاي آويز 

در آب شناورند. 
اگر گردشگران قصد داشته باشند شب را در اين منطقه سپري كنند، 
عسلويه داراي  مهمانسراي محلي و اقامتگاه هاي مختلف است و از 
اين نظر مشكلي ندارد. عسلويه همانند ساير سواحل و بندرگاه هاي 
جنوب از صنايع دستي متنوع و دستبافته هاي حصيري بهره مند است 
و گردشگران مي توانند آنها را ابتياع كنند. همچنين لازم به ذكر است 
كه عسل عسلويه بسيار مرغوب است و به عنوان سوغات مي توان آن 

را تهيه كرد. 

آيا شــما جزو آن دســته از افرادي 
هســتيد كه با آمدن فصل تعطيلات 
ترجيح مي دهيد يك ســفر كوتاه و 
سبك را در كنار خانواده داشته باشــيد يا اينكه دوست 
داريد سفرهاي هيجان انگيز را تجربه كنيد؟ در اينجا يكي 
از هيجاني ترين و گران ترين تفريحات دنيا را به شما معرفي 
مي كنيم. اين تجربه هيجان انگيــز در نزديكي بلندترين 
قله دنيا »اورست« اتفاق مي افتد. اما نگران نباشيد نيازي 
به كوهنوردي و تحمل ســختي هاي اين مسير نيست و با 
پرداخت 4/8 ميليون دلار )3 ميليون پوند( مي توانيد بليت 
 بالن را تهيه و در بلنداي 30 هزار فوتي اورســت و كوه هاي 

هيماليا پرواز كنيد. 
كســي كه توان پرداخت چنين هزينه اي را داشته باشد، 
مي تواند از يك چشم انداز 360 درجه اي از كوه هاي برفي 
لذت ببرد. هدايت اين بالن توســط يك خلبان حرفه اي به 
نام »كريس دوهيرست« انجام مي گيرد. او نخستين فردي 
است كه با بالن بر فراز اورست پرواز كرده است. گردشگراني 

كه مي خواهند بالن ســواري در كوه هاي اورست را تجربه 
كنند، مي توانند با اعتماد به اين خلبان كهنه كار ســفري 
به يادماندني را تجربه كنند. اين سفر بيش از يك روز به طول 
مي انجامد و به وضعيت هوا بستگي دارد؛ به اين معني كه اين 
احتمال وجود دارد كه مسافران اين بالن مجبور شوند مدت 
زماني را روي زمين نپال سپري كنند تا وضعيت براي پرواز 

ايمن باشد. 
هزينه سفر با اين بالن 4/8 ميليون دلار )تقريبا 3ميليون 
پوند( است ولي زن و شــوهرها از تخفيف ويژه برخوردار 
مي شــوند و مي توانند به جاي پرداخت 9/6 ميليون دلار 
جمعا 5/2 ميليــون دلار پرداخت كنند. ايــن بالن براي 
هيجان جويان بي باك طراحي شده اســت و ظرفيت آن 
به همراه آقاي »كريس« ســه نفر مي شود. مسافران براي 
اين ســفر بايد در وضعيت فيزيكي مناسبي بوده و داراي 
 مهارت هاي بدني باشند. آگهي ســفر با اين بالن در سايت
  Ifonly. com ذكر شــده و از آن به عنــوان يك تجربه 

منحصربه فرد و تكرار نشدني ياد شده است. 

در اين آگهي آمده است: »اين سفر نه تنها يك تجربه 
بسيار گرانبها خواهد بود، بلكه يك دعوت 

براي پيوستن به يكي از گروه هاي 
طرفدار هيجان روي زمين است. 

كريس و تيم او، نخستين و تنها 
افراد براي به انجام رساندن 
اين شاهكار هستند و قطعا 
شــما مي توانيــد نفر بعد 
باشيد كه از تجربه يك سفر 
شجاعانه در خاطرات خود 

خواهيد نوشت. پس به صف 
پيشكوستان تاريخ بپيونديد. 

كوه اورست دلهره آور ترين سفر 
زمين را به شما تقديم مي كند. اين 

سفر براي كساني است كه علاقه مند به 
بالا رفتن آدرنالين خون شان هستند.«

منبع: ديلي ميل

حكایتگردشگرانيکهميخواهندآدرنالينراتجربهکنند

سفر 4/8 ميليون دلاري بر فراز اورست
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در صنعت ساختمان ســازي، زماني 
كه نوبت به اســتفاده از ميخ، قفل و 
لولا به عنوان آخرين حلقه مي رســد، 
مصادف می شــود با بي پولي و پايان 
منابع نقدي جهت ســاخت پروژه و 
همين باعث بروز مشــكلاتي براي صنف مي شود. صنفي كه 
چين نبض بازارش را در دست گرفته اســت و فراواني قفل و 
لولای چيني در بازار كه به گفته فعالان اين صنف؛ كيفيتشان 
هم تعريف چنداني ندارد، به نوعي امنيت محل زندگي و كار 
مردم را به مخاطره انداخته اســت. امير نجارشريفي، رئيس 
اتحاديه صنف فروشــندگان ميــخ، قفل و لــولای تهران با 
اشاره به برخي مشــكلات صنف خود بيان داشت: در صنعت 
ساختمان ســازي تهيه كليــه ملزومات شــامل هزينه هاي 
خاصي مي شــود كه برنامه ريز پروژه بيشــتر هزينه ها را در 
ابتداي ساخت وساز انجام مي دهد، لذا كار كه به پايان نزديك 
مي شــود، يعني دقيقا زمان اســتفاده از قفل و لولا به عنوان 
آخرين حلقه تكميل كننده پروژه، مصادف می شود با بي پولي 
و پايان منابع نقدي در نظر گرفته شــده جهت ساخت پروژه 
 توسط مدير پروژه و اين شر zايط مشــكلاتي را براي اعضاي 

صنف فراهم مي كند. 

چك هاي طولاني مدت، عامل مهم كسادي بازار اين 
صنف

وي افزود: مدير پروژه تمام يا بيشــتر مبلغ خريد قفــل و لولا را 
با ارائه چك هاي طولاني مــدت مي پردازد كــه همين به عامل 
مهمي براي كســادي بازار صنف تبديل شــده، ضمــن اينكه 
در بســياري مواقــع، زمان سررســيد چــك، مبلــغ دريافتي 
توســط فعال صنفي كمتر از قيمت پايه كالايي فروخته شــده 
 مي باشــد. با اين شــرايط آيا ايــن صنف كســب و كار مطلوبي 

خواهد داشت؟
رئيس اتحاديه صنف فروشــندگان ميخ و لولا در ادامه با اشاره 
به مشكلات عديده اي كه اصناف با سازمان هاي مربوط به خود 
دارند، گفت: اصناف بــه عنوان بزرگ تريــن بخش خصوصي 
كشــور داراي ايده ها، راهكارها، تجربيــات و تخصص هاي لازم 
هســتند، از اينرو انتظار مي رود دولت و به ويژه ســازمان هاي 
ذي ربط، پشــت درب هاي بســته براي اصناف تصميم سازي و 

تصميم گيري نكنند؛ به طور مثال در بحــث واردات كالا اگر از 
متخصصان صنوف مختلف مشــورت بگيرند، نــه تنها كالايي 
 بي كيفيت وارد نخواهد شد بلكه ارز كشور نيز بيهوده از مملكت 

خارج نمي شود. 

صادرات قفل و لولا به كشورهاي همسايه
شريفي با اظهار خرسندي از توليدات خوب ايراني در زمينه قفل 
و لولا ادامه داد: توليد قفل، دســتگيره و پلاك در ايران بسيار با 
كيفيت اســت؛ به طوري كه به كشــورهاي حوزه خليج فارس، 

قزاقستان، تركمنستان، عراق و... صادر مي شود كه اگر در تحريم 
 نبوديم از بسياري كشــورهاي ديگر مانند تركيه در اين زمينه 
پيشــرفته تر مي شــديم. رئيس اتحاديه صنف فروشــندگان 
ميخ، قفل و لــولای تهران با اشــاره به اقدامات هيــات مديره 

فعلي اتحاديه گفت: طي 8 ســال گذشــته با فعاليت و تلاش 
 كليه اعضاي هيات مديره توانســتيم تعداد اعضــاي صنف را از
 300 نفــر بــه 500 عضــو بــا پروانــه كســب معتبــر

 افزايش دهيم.  

رئيس اتحاديه فروشندگان ميخ، قفل و لولای تهران: 

 آخرين مرحله ساختمان سازي مصادف با بی پولی است

اصناف

قارچ هاي خوراكي امروزه نه تنها به عنوان 
يك ماده غذايي سرشار از مواد معدني، 
ويتامين و پروتئين در اكثر كشــورهاي 
جهان طرفداران زيادي دارند، بلكه توليد 
صنعتي آن مي تواند اشتغال زا و با درآمد 
خوبي همراه باشــد. در كشــور ما نيز از دو دهه پيش توليد قارچ 
خوراكي مورد توجه قرار گرفت ولي متاسفانه به دليل ورود برخي 
افراد غيرمتخصص و رعايت نكردن اصول كارشناسي و تجهيزات 

نامناسب اين صنعت با فراز و نشيب هايي روبه رو بود. 
پرورش قارچ در ايران طي سال هاي اخير توسعه چشمگيري هم از نظر 
توليد و روش هاي پرورش داشته اســت، از آنجايي كه در كشور ايران 
زمينه لازم براي توسعه بيشتر اين فعاليت وجود دارد، سرمايه گذاري 
در اين بخش مي تواند نقش بسزايي در اشتغالزايي و صادرات غيرنفتي 
داشته باشد، به ويژه آنكه پرورش اين محصول در همه فصول سال و در 
زمان هايي كه كشاورزان معمولا عمليات كشت و كار و برداشت خود را 
تمام كرده و در حال استراحت نيز هستند، مي تواند انجام شود. فعاليت 
پرورش قارچ خوراكي در ايران با دو نوع قارچ صدفي و دكمه اي انجام 
مي شود، پرورش قارچ صدفي عمدتا در استان هاي گلستان، مازندران، 
كهگيلويه و بويراحمد و آذربايجان شرقي انجام شده و روش پرورش آن 
معمولا سنتي است اما فعاليت پرورش قارچ دكمه اي به دليل حساسيت 
به شرايط محيطي بايد در محل هايي با شرايط حرارت، نور و رطوبت 
كنترل شده انجام شــود و به همين دليل پرورش اين نوع قارچ نياز به 
تاسيسات و تجهيزات پيشرفته داشته و به صورت صنعتي توليد مي شود. 

    جايگاه ايران در توليد قارچ
به گفته محمدحســين افشــار، رئيس هيات مديــره انجمن 
توليدكنندگان قارچ هاي خوراكي، كشورهاي عمده توليدكننده 
قارچ دنيا به ترتيب چين، آمريكا، هلند، اسپانيا، فرانسه و لهستان 
هستند و رتبه ايران نيز از نظر سطح زير كشت و توليد قارچ خوراكي 
در دنيا به ترتيب هشتم و هجدهم است. افشار، مصرف سرانه قارچ 
خوراكي در كشــور را حدود 300 گرم اعلام مي كند و مي افزايد 
ميانگين مصرف سرانه دنيا  ۲/۱ تا  3/۱ كيلوگرم است اما با وجود 
چنين مزايايي در توليد انواع قارچ خوراكي در كشور ورود برخي 
افراد غيركارشناس به اين عرصه، توليد قارچ را با مشكلاتي مواجه 
كرده و آن را براي واحدهاي كوچك غيراقتصادي ساخته است. 
افشار در اين خصوص مي گويد: يكي از معضلات اصلي واحدهاي 
توليد و پرورش قارچ در كشور، عدم رعايت ضوابط فني و تخصصي 
در مراحل ســاخت واحدها و عدم بهره بــرداري از تجهيزات و 
تاسيسات مناسب فني است كه در نهايت منجر به كاهش راندمان 
توليد شده است. وي ورود افراد و شركت هاي طرح و مشاوره اي 
غيرمتخصص و ناكارآمد در فرآيند طرح نويسي، ساخت واحدهاي 
توليد و برگزاري دوره هاي غيركارشناســي آموزشي را از دلايل 
بروز اين معضل مي داند و مي افزايد: اين موضوع موجب هدر رفتن 
سرمايه هاي ملي و شخصي شده و از همين رو ساماندهي و آموزش 
متقاضيان پرورش قارچ امري ضروري است كه در دستور كار وزارت 
جهاد كشاورزي قرار گرفته است. وي اظهار اميدواري مي كند كه با 
اجراي اين طرح متقاضيان پرورش و توليد قارچ براي انجام عمليات 

اوليه ساخت واحدهاي توليدي به ويژه گذراندن دوره هاي آموزشي 
زيرپوشش انجمن صنفي توليدكنندگان قارچ قرار بگيرند. 

    تسهيلات وزارت جهاد كشاورزي 
رئيس هيات مديره انجمن توليدكنندگان قارچ هاي خوراكي معتقد 
اســت طرح هاي توليدي قارچ خوراكي در كشور در صورت داشتن 
توجيه اقتصادي مي توانند تا ۷0 درصد منابع مورد نياز خود را از طريق 
تسهيلات تامين كنند. آنطور كه افشار مي گويد: بازسازي و نوسازي 

واحدهاي پرورش قارچ در سراسر كشور از سياست هاي جديد وزارت 
جهاد كشاورزي است كه در ســال جاري در سرلوحه برنامه بخش 
باغباني قرار گرفته است و ادامه مي دهد: در قالب اين طرح واحدهاي 
پرورش قارچ در كشــور هيچ محدوديتي براي بازسازي و نوسازي 
واحدهاي پرورش قارچ وجود ندارد و تمــام افراد مراجعه كننده به 
سازمان هاي جهاد كشاورزي استان ها مي توانند از تسهيلات مربوط 
به اين طرح استفاده كنند. به گفته وي با توجه به فرسوده و قديمي 
بودن اغلب واحدهاي پرورش قارچ كشور، مدرنيزه كردن تجهيزات و 

تاسيسات اين واحدها، استفاده از روش هاي نوين براي افزايش عملكرد 
توليد و بهره گيري از شيوه هاي جديد براي كمپوست سازي از جمله 

اقدام هاي قابل اجرا در قالب طرح مذكور است. 

    كمبود نقدينگي 
رئيس هيات مديره انجمن توليدكنندگان قارچ هــاي خوراكي با بيان آنكه 
افزايش راندمان توليــد در واحدهاي توليد قارچ با اســتفاده از فناوري روز و 
افزايش كيفيت بستر قارچ تحقق مي يابد، مي گويد: در حال حاضر واحدهاي 

توليدي با مشكل كمبود نقدينگي روبه رو هستند و چنانچه ارائه تسهيلات 
بانكي به توليدكنندگان به موقع صورت نگيرد، برنامه هاي توليد و صادرات 
محقق نمي شود. وي همچنين از صادرات 300 تني قارچ به خارج از كشور خبر 
مي دهد و مي افزايد: اين ميزان قارچ به كشورهاي عراق، آسياي ميانه و امارات 
صادر خواهد شد. وي حجم توليد قارچ در كشور را معادل 38 هزار تن اعلام 
مي كند. وي خاطرنشان مي كند: در صورتي كه دولت با اختصاص تسهيلات 
بانكي با سود مناسب و كاهش موانع اقدام كند، حجم توليد قارچ كشور افزايش 

يافته و ارزآوري اين محصول از طريق صادرات فزوني خواهد يافت. 

واحدهاي توليد قارچ با مشكل كمبود نقدينگي روبه رو هستند 

پرورش قارچ؛ فعاليتي پربازده و اشتغالزا
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واكس زن 
دوره گرد

اين روزها هوا بسيار سرد شده است و نياز به سيستم هاي گرمايشي در 
هر خانه اي احساس مي شود. البته اين سيستم هاي گرمايشي انرژي 
فراواني استفاده مي كنند و مي توان با روش هاي خلاقانه در مقابل اين 
مصرف انرژي ايستاد.  به گزارش گروه خواندني هاي باشگاه خبرنگاران، 
روش هايي مانند درزگيري پنجره ها و پوشــاندن كانال كولر را بارها 
شنيده ايد و حتما آنها را رعايت مي كنيد. در اين مطلب بيشتر بنا به آن 
داشتيم تا با روش هاي خلاقانه و بدون روشن كردن سيستم گرمايشي 

دماي بدن را افزايش دهيم تا ديگر سرما حس نشود. 

   آشــپزي كردن يكي از روش هاي موثر در گرم كردن خانه است. با 
ايستادن كنار گاز و پخت غذا بدن شــما با حرارت غذا گرم مي شود و 
البته يكي از كارهاي خانه يعني آماده كردن وعده براي خانواده را نيز 

انجام داده ايد. 

    نوشيدني هاي گرم بنوشيد تا سيستم هاي داخلي بدن تان نيز گرم 
شوند. همچنين مي توانيد از ليوان اين نوشــيدني هاي گرم به عنوان 
دستكش هم استفاده كنيد. به جاي دسته ليوان بدنه آن را بچسبيد تا 

دست هايتان گرم شود. 

   اجازه دهيد نور خورشيد وارد خانه شما شود. روزها مي توان از اين 
نعمت خدادادي كه بدون هيچ هزينه اي در اختيار ما قرار گرفته است 
استفاده كنيد. نور خورشــيد مي تواند به فضاي خانه شما يك گرماي 

متعادل بدهد. 

  خانه را تميز كنيد تا گردش خون در بدن شما جريان بيشتري پيدا كند. 
با اين كار هم ميزان گردش خون افزايش مي يابد و بدن تان گرم مي شود هم 

در امر تميز كردن خانه به مادر يا همسر خود كمك كرده ايد. 

   از دستگاه هاي بخور در خانه اســتفاده كنيد تا فضاي خانه گرم تر 
شود. اين كار همچنين به مرطوب شدن هوا نيز كمك مي كند چراكه 

در فصل زمستان هواي خانه غالبا خشك است. 

  درب اتاق هايي كه از آنها كمتر اســتفاده مي كنيد را ببنديد تا هوا 
در يك محل كوچك تر ساكن باشد. هرچه فضا محدودتر باشد هواي 

آن محيط زودتر گرم مي شود و همچنين گرماي خانه هدر نمي رود. 

   در گوشه اي از خانه كه تقريبا دما متعادل است يك دماسنج قرار 

دهيد. توجه داشته باشيد كه بهترين دما براي خانه بايد نزديك به 23 
درجه سانتي گراد باشد و هميشه با دماسنج به ميزان آن دقت كنيد. 

   اگر قسمتي از كف خانه شما بدون فرش باقي مانده است بهتر است 
آن را پر كنيد. قرار دادن فرش در مناطق خالي كف اتاق ها مي تواند از 

وارد شدن سرما از زمين جلوگيري كند. 

  روزها يا هنگام خوابيدن مي توانيد از كلاه براي پوشاندن سرتان استفاده كنيد. بسياري 
از محققان به اين اعتقاد دارند كه گرم بودن سر مي تواند باعث گرم شدن تمامي بدن شود. 

  شست وشــوي لباس هــا نيــز داراي يــك رونــد خاصــي 
اســت كه باعــث مي شــود بدن شــما گــرم بمانــد. از شســتن 
 با دســت تــا اتو كــردن لباس هــا همگــي مي تواننــد شــما را از 

سرما دور كنند.

   تلقين هاي رواني مي توانند گزينه خوبي براي فرار از سرما باشند. 
خانه را با رنگ هاي گرم مانند نارنجي و قرمز پر كنيد. اين باعث مي شود 
تا چشمان شما به گرماي اين رنگ هاي عادت كند و حس سرما از خانه 

شما دور مي شود. 

خلاقانه ترين روش ها براي گرم كردن خانه

شارژ مستقيم نخستين هواپيماي دوگانه سوز  در هنگام پرواز
فناوري

مهم ترين عناوين خبري روزنامه هاي دنيا
   مترجم: مريم حسيني

    تلاش اوكسفام براي مقابله با شكاف طبقاتي
گاردين: ميلياردرها و سياستمداران جهان در نشست 
سالانه مجمع اقتصاد جهاني اين هفته در سوئيس درباره مقابله با افزايش نابرابري 
ثروت در جهان گفت وگو مي كنند. پيش از برگزاري نشست سالانه مجمع اقتصاد 
جهاني اين هفته در»داووس« سازمان »اوكسفام« درباره افزايش شكاف طبقاتي 
و جمع شدن نيمي از ثروت كل دنيا در دست يك درصد از جمعيت جهان هشدار 
داد و اعلام كرد در نشست »داوس« از نقش پررنگ خود براي مقابله با اين فاصله 
طبقاتي بين فقرا و ثروتمندان استفاده خواهد كرد. بر اساس تحقيقات اوكسفام، 
در سال گذشته ميلادي ثروتي كه در اختيار يك درصد از جمعيت جهان بود از 46 

درصد سال 2009 به 48 درصد در سال 2014 افزايش پيدا كرد.  

   ساخت تفرجگاه يک ميليارد پوندي در ماكائو
ديلي ميل: ماكائو به زودي ســاخت يك استراحتگاه 
تفريحي با الهام از شهر گوتام بتمن را آغاز خواهد كرد. اين تفرجگاه شامل يك 
اســتاديوم 5 هزار نفري، يك مركز خريد بزرگ و هتل 1600خوابه خواهد بود 
كه پس از تكميل پروژه به يكي از جاذبه هاي گردشگري جديد اين شبه جزيره 
توريستي تبديل خواهد شد. يكي ديگر از جذابيت هاي اين استراحتگاه جديد كه 
با الهام از شهر گوتام بتمن ساخته مي شود، نصب يك چرخ و فلك بزرگ داخل 
ديوار هتل است و بازديدكنندگان مي توانند از بالاي اين چرخ و فلك فضاي داخل 

اين استراحتگاه را به طور كامل مشاهده كنند.  

    راه اندازي اتوبوس هاي برقي »ورسا« در هند
اكونوميک تايمز: شركت »اشوك ليلند« قرار است تا 
سال 2017 اتوبوس هاي برقي خود را در هند راه اندازي كند. اين اتوبوس برقي كه 
»ورسا« نام دارد داراي 36 صندلي است و با يك بار شارژ مي تواند 90 مايل حركت 
كند. توليد گازهاي گلخانه اي در اين اتوبوس صفر است كه يكي ديگر از مزيت هاي 
آن محسوب مي شود. از ويژگي هاي ديگر اين اتوبوس مي توان به نداشتن سروصدا 
و مصرف پايين برق آن اشاره كرد. به گفته سخنگوي شركت »اشوك ليلند« 

پيش بيني مي شود اين اتوبوس ها تا 2 سال آينده در هند راه اندازي شوند.  

    ايجاد 50هزار فرصت شغلي توسط »اوبر«
اينديپندنت: بنيانگذار شــركت اوبــر اعلام كرد كه 
50 هزار فرصت شغلي در سراسر اروپا ايجاد خواهد كرد. »تراويس كالانيك« 
در يك همايش فناوري در آلمان پس از آنكه از سيســتم امنيتي شركت دفاع 
كرد، گفت: با توافق صورت گرفته با مسئولان شــهرهاي مختلف در اروپا، در 
برنامه ريزي جديد خود در نظر دارد 50 هزار فرصت شغلي در سراسر اروپا ايجاد 
و بيش از 400هزار خودرو در سال جديد خريداري كند. شركت اوبر كه خدمات 
تاكسيراني را با استفاده از تلفن همراه به مردم عرضه مي كند پيش تر متهم شده 

بود كه خودروهاي ثبت نشده خصوصي را براي حمل و نقل اجاره كرده است. 

تيتر سلامت

زمانی كه خستگی شمارا اذيت می كند از اين مواد 
خوراكی استفاده كنيد:

جو دوسر: اين ماده غذايی سرشار از فيبر احساس 
سيری طولانی مدت ايجاد می كند و مانع از پرخوری 
می شود. پرخوری علاوه بر افزايش وزن، بی حالی 
و خســتگی مفرط نيز به وجود می آورد. جو دوسر 
حاوی ويتامين B1 اســت كه با خســتگی مفرط 

مقابله می كند.
گردو: اگر احساس افسردگی می كنيد، با خوردن 
گردو از اين حالت رهايی می يابيــد. گردو حاوی 
اســيد چرب امگا- 3 اســت كه با خستگی مفرط 

مقابله می كند.
نان سبوس دار: اين كربوهيدرات پيچيده، انرژی 

مورد نياز بدن را تامين می كند و مانع خستگی است.
فلفل دلمه ای يا پرتقال: خانواده ويتامين C باعث 
شادابی بدن و ذهن می شود زيرا اين ويتامين ميزان 
ترشح كورتيزول را كنترل می كند. يك فنجان فلفل 
دلمه ای خرد شده 2 برابر نياز روزانه ويتامين C شما 

را تامين می كند.
يک فنجان ماست: هنگامی كه سيستم گوارشی 
با مشكل روبه رو می شود، فرد احساس خستگی 
می كند. باكتری های مفيد ماست كار تنظيم سيستم 
گوارشــی را به عهده دارد. مصرف روزی 224 گرم 
ماست، خســتگی مفرط را در عرض يك هفته از 

بين می برد.
اگر خســتگی مفرط همراه با علايم ديگر مانند 
كاهش تمركز و قدرت حافظه، گلودرد، ســردرد 
و درد عضلانی تا 6 ماه ادامه پيــدا كند، مراجعه 
به پزشك ضروری اســت. متخصصان می گويند 
مصرف غذای مناســب برای مقابله با خســتگی 

مفرط اهميت ويژه اي دارد.

5 خوراکی مناسب برای رفع خستگی
روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي 
khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

زمين وارد مرحله خطر شده است
تيمي از دانشمندان طي گزارشي علمي اعلام كردند تغييرات آب و هوا و حجم 
بالاي انقراض حيوانات و گياهان، زمين را وارد »مرحله خطر« براي بشر كرده 
است. به گزارش ايسنا، تيمي متشكل از 18 كارشناس كه گزارشي در سال 2009 
با محوريت مرزهاي سياره اي را بسط داده ، همچنين درباره از بين رفتن جنگل ها 

و وقوع آلودگي در اثر نيتروژن و فسفر كودها هشدار داد. 
اين گزارش، »شتاب بزرگ« در فعاليت انســاني از آغاز تكامل صنعتي از سال 
1750 تا 2010 و همچنين تغييرات پس از آن در سيستم زمين را ذكر مي كند. 
از ميان اين تغييرات مي توان به افزايش سطوح گازهاي گلخانه اي، اسيدي شدن 

اقيانوس ها، جنگل زدايي و زوال تنوع زيستي اشاره كرد. 
به گفته پروفسور »ويل اســتفن«، رهبر پروژه مشــترك »برنامه بين المللي 
بيوسفر-ژئوسفر« و »مركز انعطاف استكلهم«، بشر به يك نيروي جغرافيايي در 
مقياس سياره اي تبديل شده است.  وي و همكارانش در اين گزارش اعلام كرده اند 
تجاوزكردن از چهار مرز آب وهــوا، از بين رفتن گونه ها، تغيير بهره وري زمين و 
آلودگي كود، انسان را وارد مرحله بحران كرده است.  از ميان 9 مرز ارزيابي شده 
توسط تيم كارشناسي، استفاده از آب شرب، اسيدي شدن اقيانوس ها و تخليه 
ازن در داخل مرزهاي ايمني هستند. همچنين سطوح آلودگي هوازي هنوز بايد 
به طور مناسب ارزيابي شود. اين گزارش، تغيير آب و هوايي و ازدست رفتن گونه ها 

را به عنوان دو حوزه اساسي نگران كننده ارزيابي مي كند. 
براساس گزارش منتشره، نرخ انقراض حيوانات و گياهان ناشي از عوامل متعدد 

از آلودگي گرفته تا جنگل زدايي، 10 تا 100 برابر بالاتر از سطوح ايمن است. 
تخطي از مرزهاي اعلام شده اين خطر را گوشزد مي كند كه فعاليت هاي انساني 

مي توانند سيستم زمين را به سمت وضعيت كمتر زيست پذير ببرد. 
به گفته پروفسور استفن، محقق دانشگاه ملي استراليا و مركز انعطاف استكهلم، 
سال 1950 آغاز »شتاب  بزرگ« بود. پس از سال 1950، جهان شاهد تغييرات 
سيستم زمين بود كه مستقيما با تغييرات اكوسيســتم مرتبط بودند. چنين 
پديده اي نشان مي دهد بشر مسئوليت جديدي در سطح جهاني در قبال سياره 
زمين دارد.  اواخر سال 2015، حدود 200 كشور جهان در تلاش براي رسيدن 
به توافقي جهت محدودكردن گرمايش جهاني براي اجتناب از وقوع سيلاب ها، 
قحطي ها، موج گرما و افزايش سطوح دريا در پاريس گرد هم مي آيند. اين پديده ها 

به دليل افزايش انتشار گازهاي گلخانه اي رخ مي دهند.

فرار گردشگران از فرانسه
حوادث تروريستي اخير، فرار گردشگران 
از مقصد نخست گردشگري جهان را درپي 
داشته اســت. به گزارش فارس، حوادث 
تروريســتي اخير در فرانسه كه به مرگ 
چندين تن انجاميد، فرار گردشــگران از 
فرانسه؛ مقصد نخست گردشگري جهان 

را درپي داشته است. 
 براســاس گزارش هــا، در روزهاي اخير و پــس از حمله به دفتر نشــريه 
»شــارلي ابدو« در پاريس كه منجر به كشــته شــدن 17 نفر شد، تعداد 
گردشگران فرانســه و به ويژه شــهر پاريس، پايتخت اين كشور به عنوان 
مقصد بخش اعظم گردشگران كاهش چشمگيري يافته و روند لغو تورهاي 

مسافرتي به مقصد فرانسه همچنان ادامه دارد. 
در اين شرايط دولت فرانسه از سفيران خود خواسته تا اتباع ديگر كشورها 
را از وجود امنيت در اين كشورها مطمئن سازند، اين درحالي است كه از 
چند روز قبل 10 هزار نيروي ارتش فرانسه براي تامين امنيت پاريس وارد 
 اين شهر شده و در تمامي جاذبه هاي اصلي گردشگري اين شهر از جمله 

»برج ايفل«، »ميدان لوور« و »كاخ ورساي« حضور دارند. 
براساس آمارها صنعت گردشگري كه هفت درصد توليد ناخالص داخلي 
فرانسه را به خود اختصاص داده، سالانه حدود 150 ميليارد يورو ارز وارد 
چرخه اقتصادي اين كشور مي كند و تنها در پاريس حدود نيم ميليون نفر 

در اين صنعت و صنايع مرتبط به گردشگري اشتغال دارند. 

فراسو

جهان

»كاخ الحمرا« جواهر گردشگري اسپانيا لقب گرفت
»كاخ الحمرا« با قرارگرفتن در بين ســه 
جاذبه برتر گردشــگري اســپانيا جواهر 
صنعت گردشگري اين كشور لقب گرفت. 
در شرايطي كه اســپانيا در سال 2014 
ميــلادي ميزبــان حــدود 66 ميليون 
گردشــگر بود، »كاخ الحمرا« با معماري 
اسلامي و با قرارگرفتن در بين سه جاذبه 

برتر گردشگري اسپانيا جواهر صنعت گردشگري اين كشور لقب گرفت. 
كاخ الحمرا كه يك شاهكار تمام عيار معماري اسلامي به شمار مي رود، در 
منطقه تاريخي آندلس اســپانيا كه يكي از بناهاي تاريخي ثبت  شده  اين 
كشور در فهرست ميراث جهاني سازمان يونسكو به شمار مي رود، بر فراز يك 
تپه ساخته شده و از بخش هاي مختلفي از جمله كاخ اصلي، قلعه، مسجد و 
حمام به همراه باغي زيبا تشكيل و در سال هاي اخير به يكي از مقاصد برتر 

گردشگري اسپانيا تبديل شده است. 
»كاخ الحمرا« در شرايطي به جاذبه گردشگري اسپانيا تبديل شده كه اين 
كشور بيشترين ميزان شاغلان در صنعت گردشگري را در بين كشورهاي 
عضو اتحاديه اروپــا در خود جــاي داده و درآمدهــاي حاصل از صنعت 
گردشــگري حدود  11 درصد از توليد ناخالص داخلي اســپانيا را به خود 
اختصاص داده و همواره در مسير جذب گردشگر با رقباي سختي در اروپا 

و همچنين تركيه در جدال است. 
درحال حاضر جزاير قناري به دليل داشتن آب  و هواي مديترانه اي و سواحل 
پاك مقصد نخست گردشگران خارجي اسپانيا بوده و منطقه تاريخي آندلس 
و شهر زيباي بارسلون با داشتن آثاري از دوره هاي مختلف تاريخي از جمله 

دوره اسلامي از ديگر مقاصد گردشگري اين كشور به شمار مي روند. 
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محققان دانشگاه كمبريج موفق به ساخت يك هواپيماي بوئينگ هيبريد 
شدند كه در زمان پرواز قادر است به طور مستقيم شارژ شود. 

به گزارش گروه دانســتني هاي خبرگزاري فارس، محققان دانشــگاه 
كمبريج موفق به ساخت يك هواپيماي بوئينگ هيبريد )دوگانه سوز( 
شدند. به طور كلي تمام وسايل نقليه اي كه از ادغام دو يا چند پيشرانه 
انتقال نيرو كه به طور مســتقيم يا غير مســتقيم به سيســتم انتقال 
قدرت وابســته هســتند را ماشــين هاي هيبريدي مي نامنــد.  اين 
تركيب دوگانه سوز باعث مي شــود هواپيما 30 درصد سوخت كمتري 

مصرف كند؛ مســاله ديگر كه باعث تعجب شده اســت حالت ژنراتور 
آن اســت كه باعث مي شــود باتري هاي هواپيما به طور مســتقيم در 
حين پرواز شــارژ شــود.  درحال حاضر اين هواپيما حداكثر تا ارتفاع 
460 متر مي توانــد پرواز كند امــا هنوز آزمون هايي بــراي نتيجه اي 
بهتر درحال انجام اســت. طراحــان از باتري هاي ليتيــوم پليمر )در 
هواپيماهاي بدون سرنشــين( در ايــن هواپيما اســتفاده كرده اند. به 
 گفته طراحان درحال حاضــر توليد اين هواپيمــا در مقياس تجاري

 امكان پذير است.


